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”Vi vet inte vad som 
väntar runt hörnet”

Han vill förändra samhället skyndsamt. ”Vi tenderar ibland i Sverige att leva med känslan av att tid inte är en kostnad”, säger Carl-Oskar Boh-
lin, minister för civilt försvar.  FOTO: MELKER DAHLSTRAND

	�Carl-Oskar Bohlin är den första minis-
tern för civilt försvar i Sverige sedan 40-ta-
let.

Han säger att det är en ynnest att få för-
troendet och möjligheten att vara med och 
försöka påverka och förändra samhället till 

det bättre. Och att han vill göra det skynd-
samt.

– Om man jobbar med frågor som är knut-
na till en säkerhetspolitisk kontext 2023 be-
höver man känna att det säkerhetspolitiska 
paradigmskiftet flåsar en i nacken. Vi vet in-

te vad som väntar runt hörnet.
Han nämner försörjningsberedskapen, 

skydd av civilbefolkningen, räddningstjänst 
under höjd beredskap och cyberfrågorna 
som exempel på viktiga frågor.

SIDAN  14

ARBETSTIDER

Oro kring
dispensen
Det är ingen idé 
att söka dispens. 
Så tolkar många 
brandmän sina 
arbetsgivare, bland 
annat på grund av 
en intern film som 
fått spridning.

Sidan 4

FÖRMÅNER

Full fart på
tvättandet
De flesta räddnings-
tjänster tillåter att 
privata fordon tvät-
tas på brandstatio-
nen, visar en enkät. 
Även i Piteå tvättas 
det igen.  Sidan 6

JÄMSTÄLLDHET

Dalachefer 
visar vägen
Maja Norling, ny 
ordinarie rädd-
ningschef i Dala 
Mitt, vakar över 
fem kommuner till-
sammans med för-
bundsdirektören 
Katarina Mowitz.
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Tillsammans. 
Ett litet ord, men nyckeln till utveck-
lingen av samhällets samlade mot-
ståndskraft, beredskap och förmåga. 

Tillsammans gäller inte bara inom Sverige 
utan även mellan länder. 

Att ha starka band mellan länder och att 
utveckla en gemensam beredskap både för 
fredstida kriser och krig inom EU, men även 
utanför Europas gränser, måste vara ett na-
turligt arbetssätt i dag. 

I kriser och i krig behövs  hela samhället. När 
hela samhället agerar tillsammans byggs den 
styrka som behövs. Att vara och agera tillsam-
mans hjälper oss också i den mentala förbe-
redelse som vi alla behöver inför samhällets 
utmaningar. 

Den mentala förberedelsen är också en av 
grunderna för den flexibilitet vi behöver vid 
alla sorters kriser. 

Samhällets flexibilitet kan vi också upp-
nå genom innovationer, som identifierats vid 
olika uppkomna behov, inte sällan vid olika 
olyckor, kriser och samhällsstörningar.

Att lära av varandra  och att agera utefter det 
man har lärt sig är andra nyckelbeteenden 
Sverige och världen behöver bli bättre på. 

Vi har många lärdomar att dra av kriget i 
Ukraina och av Ukrainas starka motstånds-
kraft. En av dem är att sätta ljuset på hur vik-
tiga de civila aktörerna är för samhällets ka-

pacitet att stå emot allehanda hot. 
Att levandegöra alla insatser som de gör för 

att bygga oss starkare är inte minst viktigt för 
att skapa och upprätthålla engagemang hos 
de som redan är aktiva och de som ännu in-
te är det. 

Engagemanget bland civila aktörer  blir sä-
kert också starkare om vi kan visa upp vad det 
är vi vill åstadkomma. 

Vi vill bevara och utveckla det samhälle 
vi valt att leva i, behålla vår välfärd, vårt re-
na vatten, djupa skogar och fantastiska som-
marängar. 

Vi vill hålla fast vid våra fri- och rättighe-
ter, vid den demokrati som firade 100 år i vårt 
land år 2021. 100 år! Det är något jag tror jag 
delar med många att vara stolt och glad över 
och vara beredd att kämpa för att bevara.

Som ni förstår menar jag att civilsamhället 
är en väldigt viktig del av det civila försvaret. 

Vi behöver hjälpas åt att skapa  goda förut-
sättningar för samverkan med alla de organi-
sationer som samlar så många intresserade 
och engagerade och ge dem möjlighet att bi-
dra till att lösa uppgifter och utveckla områ-
den inom civil beredskap. 

Ett exempel på samarbete mellan offentli-
ga aktörer och civilsamhället är att informera 
under en kris eller höjd beredskap. 

Civilsamhället har här en unik möjlighet 
att nå ut till olika grupper och utbilda befolk-

ningen i egenberedskap. Knyt band med en 
organisation nära er redan i dag, tänk högt, 
tänk långt för det samhälle vi vill leva i! 

MSB har bildat ett  civilsamhällesråd just för 
att civilsamhället måste ha en plats i den nya 
strukturen för civilt försvar och en arena som 
ger dem möjlighet att bidra till att lösa upp-
gifter och utveckla områden inom civil be-
redskap.

Sätt färg och form på utvecklingen 
av det civila försvaret

Charlotte 
Petri Gornitzka
general direktör, MSB

LEDARE

Knyt band med 
en organisation 
nära er redan  
i dag
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FRG levererade matkassar till de som var iso-
lerade hemma under pandemin. 
 FOTO: MARIA HANSEN
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Planera inför värmeböljor
Mer extrema och långvari-
ga värmeböljor som leder 
till ökad dödlighet väntas 
framöver.

Nu har MSB lanserat en 
värmekartering för att stöt-
ta kommuner och länssty-
relser i klimatanpassnings-
arbetet.

	� I och med att klimatet för-
ändras kommer värmeböljor bli 
allt vanligare. I Sverige väntas 
medeltemperaturen stiga med 
mellan tre och fem grader fram 
till 2080-talet, jämfört med 
åren 1960 till 1990.

Sårbara grupper som äldre 
personer, kroniskt sjuka, perso-
ner med funktionsnedsättning, 
små barn och gravida löper stor 
risk att drabbas av ökad dödlig-
het i värmens spår.

För att samhället  bättre ska 
kunna förbereda sig inför kom-
mande värmeböljor har MSB 
lanserat en värmekartering.

– Vi hoppas den leder till att 
kommunerna kan identifiera 
var höga temperaturer är van-
liga och därmed planera bättre 
för värmeböljorna, säger pro-
jektledaren Cecilia Alfredsson.

Med hjälp av karteringen kan 
man se vilka maximala mark-

temperaturer 
som mätts un-
der sommar-
månaderna 
mellan åren 
2017 och 2022. 
Datan, som 
hämtas från sa-
telliter, kan lad-
das ner natio-
nellt, per län eller kommun, och 
planen är att en uppdatering ska 
ske årligen.

– Satelliterna går över Sverige 
klockan elva på förmiddagarna, 
vilket gör att vi inte fångar de all-
ra varmaste marktemperaturer-
na. Men man ser ändå skillnader 
mellan olika områden, vilket är 
det tjänsten syftar till.

Utifrån karteringen  kan det 
till exempel vara intressant att 
analysera verksamheter som 
sjukhus, vårdcentraler, äldre-
boenden och förskolor – eller 
energiförsörjning, transporter, 
kommunikation, hantering av 
livsmedel, jordbruk, kulturarv 
och turism.

– Värmen påverkar fler saker 
än människors hälsa. Den kan 
orsaka solkurvor (krökningar) 
på järnvägsräls, fler skogsbrän-
der, göra det svårt för livsmed-
elskedjor att hålla kylan hela vä-

gen och så vidare, påpekar Ceci-
lia Alfredsson.

Städer är särskilt utsat-
ta för värmeböljor då de ska-
par högre temperaturer än 
sin omgivning genom vär-
melagring. Andra områden 
som framträder som varma 
ytor i karttjänsten är exem-
pelvis flygplatser, stora bygg-
nader och byggnader med 
mörka tak, stora asfaltsytor,  
brandytor efter större skogs-
bränder, åkermark, kalfjäll, 
myrmarker och torvtäkter.

MSB:s värmekartering visar 
även vilka områden som är sva-
lare. Hit hör bland annat parker, 
dalgångar med fuktig vegeta-
tion, kustnära områden, nord- 
sluttningar och lövskog.

Cecilia Alfredsson  betonar vik-
ten av att kommunerna plane-
rar för att hantera värmeböljor.

– På exempelvis en försko-
la behöver man veta vilka svala 
platser som finns i närheten om 
det blir för varmt. Experterna 
säger att det är samma väderlä-
ge nu som inför sommaren 2018, 
så risken finns ju att vi drabbas 
av en del värme redan i sommar.

Karttjänsten nås under sidan 
värmebölja på www.msb.se/na-
turolyckor.

MARIA HANSEN

Fotnot: Sedan tidigare har 
MSB karteringar för översväm-
ning, ras och skred samt skogs-
bränder. Det sistnämnda i och 
med appen Brandrisk ute.

Cecilia  
Alfredsson

	�MSB har lanserat en ny karttjänst som ska hjälpa kommunerna

Redan klockan elva på dagen ligger medeltemperaturen på runt 
45 grader på mark och tak i de varmaste områdena i Örebro.

Sju tips för  
att förebygga:
	� Skapa skugga med träd 

och grönska i anslutning till 
fastigheter.
	� Se till att fastigheten har 

fungerande solskydd, till 
exempel markiser och per-
sienner.
	�Välja fasad- och takmate-

rial, färger och andra bygg-
nadsmaterial med goda ter-
miska egenskaper.
	� Se till att det finns källar- 

utrymmen eller uteplatser 
dit man kan förflytta sig.
	�Kontrollera fastighetens 

ventilation och se över iso-
lering samt eventuellt kyl-
system.
	� Lokalisera värmekänslig 

utrustning, till exempel ser-
vrar, till naturligt svala ut-
rymmen, alternativt säker-
ställa att överhettning und-
viks.
	� Införskaffa utrustning 

som kan minska inomhus-
temperaturen eller mild-
ra effekterna vid värme-
bölja, såsom bärbar luft-
konditionering eller is- 
maskiner.

Med det förändrade klimatet kommer längre och mer extrema värmeböljor. FOTO: MARIA HANSEN
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Det är ingen idé att söka dis-
pens.

Så tolkar många brand-
män sina arbetsgivare.

	� I maj kom arbetsgivare och 
fack överens om dygnsvilan: 
samhällsviktig verksamhet ska 
kunna söka dispens för att få 
jobba dygnspass.

Tjugofyra7 har haft insyn i 
rikstäckande forum där brand-
män diskuterar dispensen. 
Många är upprörda över vad de 
anser är felaktigheter och my-
ter om dispensen, och befarar 
att deras arbetsgivare inte ens 
kommer söka dispens på grund 

av de höga murar som omgär-
dar den.

Bland annat krävs först att 
alla andra möjligheter till sche-
maläggning uttöms, och dess-
utom gäller dispensen bara ett 
år i taget, vilket gör den långsik-
tiga planeringen svår.

Vissa tolkningar  kan dock skil-
ja sig åt. Initiativet ”Skydda 
räddningstjänstens arbetsti-
der” lyfter fram två felaktiga 
påståenden som de menar är 
vanligt förekommande bland 
arbetsgivarna:
	� Påståendet att det inte går att 

arbeta 24 timmar även om man 

får dispens. Vissa arbetsgivare 
menar att om ett larm går i slu-
tet av arbetspasset och brand-
männen måste arbeta övertid 
bryter man mot avtalet. Det på-
stås även att arbetsgivaren då 
kan utdömas skadestånd.
	� Påståendet att innan man 

söker dispens måste alla andra 
tänkbara scheman, exempelvis 
treskift och femskift, genom-
föras skarpt.

I forumen nämns  flera förbund 
som enligt skribenterna inte 
kommer söka dispens.

Storstockholms brandför-
svar skickade i slutet av maj ut 

en film till medarbetarna som 
många oroar sig för innebär att 
de inte heller kommer ansöka.

Där säger förbundsdirektö-
ren och räddningschefen Peter 
Arnevall bland annat att dagens 
schemalösningar förmodligen 
inte kommer vara kvar och att 
dispensen gäller upp till 24 tim-
mar och inte en minut till. ”Så-
ledes spricker hela dispensen 
om ni är på larm och blir kvar 
mer än 24 timmar, och då blir vi 
skadeståndsskyldiga – och det 
är inget bra sätt att planera en 
verksamhet på”.

Vidare sägs i filmen att innan 
dispens kan sökas måste man 

ha ”provat allt från treskift till 
femskift”.

–  Han förklarar  rent ut att det 
inte är någon idé att söka. Det 
vore ren katastrof. Jag kan inte 
se att produkten blir bättre när 
vi vare sig kan öva eller jobba 
som i dag, menar en av brand-
männen som Tjugofyra7 pra-
tat med.

I filmen påpekar Peter Ar-
nevall också att ingen hade va-
rit gladare än honom om man 
kunnat fortsätta som i dag, men 
att han ändå ser ljusglimtar när 
de nu tittar på olika lösningar.

MARIA HANSEN

Oro att dispens inte söks

De förändrade reglerna 
kring dygnsvila har lett till 
den största mobiliseringen 
bland svenska brandmän 
någonsin.

	� Protester på Stockholms ga-
tor, tusentals som skrivit på ett 
upprop, stort fokus på sociala 
medier och förbundsdirektö-
rer som gjort skrivelser till re-
geringen.

Magnus Krantz, ombuds-
man på Brandmännens riksför-
bund, har följt det hela noga och 
säger att det syns att de berörda 
inom räddningstjänsterna läst 
på om bland annat lagstiftning, 
EU-direktiv och domar.

– I en del räddningstjänster 
har dessutom både arbetsta-

gare och arbetsgivare stått upp 
tillsammans.

Enligt Magnus Krantz är det 
väldigt tydligt att mobilisering-
en satte press på parterna och 
att det inte är omöjligt att man 
därför sträckte sig längre än 
tänkt i och med att möjlighet 
till dispensen infördes.

– Det tror jag inte var i par-
ternas tankar från början och 
jag tror inte heller att de räkna-
de med motstånd alls, faktiskt.
	� Kan mobiliseringen leda till 

mer?
– Det får framtiden utvisa, 

dock har ju parterna fått syn-
nerligen befogad kritik. Om 
man inte involverar de som det 
berör utan bara kör över, då får 
man också räkna med motstånd.

Söka dispens är inte ute-
slutet för Storstockholms 
brandförsvar.

Det säger kommunika-
tionschefen Björn Wester-
dahl.

	�Han förklarar att förbundet 
valt att vara restriktiva i sin ex-
terna kommunikation kring 
frågan om arbetstider eftersom 
det är en lång och komplex pro-
cess i många steg. Istället har 
de valt att lägga fokus där be-
hovet är som störst, det vill säga 
på intern dialog.

– Samtidigt är det angelä-
get för oss att undvika missför-
stånd i en fråga som är så vik-
tig, säger Björn Westerdahl och 
syftar på reaktionerna filmen 
väckt i forumen.

Han berättar att de själva 
också fått många reaktioner på 

filmen, ur en mer positiv syn-
vinkel.

– Att andra hör av sig och 
ställer frågor om vår intern-
kommunikation måste ju ses 
som ett kvitto, både på att vi når 
ut med våra budskap och att 
det vi talar om känns relevant. 
Många uppskattar dessutom 
film-formatet där man ser mer 
av kroppsspråket än i en text.
	�Många brandmän tycks tol-

ka filmen som att SSBF inte 
tycker det är någon idé att söka 
dispens. Är det så?

– I de centrala parternas över-
enskommelse står det bland an-
nat att dispensförfarandet ska 
tillämpas restriktivt, och att ar-
betsgivaren är skyldig att prö-
va alla möjligheter att beman-
na verksamheten innan dispens 
kan ges. Vi måste därför analy-
sera vilka dessa möjligheter är 

och vad de innebär för verksam-
heten. Om dispens skulle vara 
det enda rim-
liga alternati-
vet som kvar-
står när vi gjort 
den analysen 
så måste vi va-
ra öppna för att 
pröva även det 
alternativet, 
även om det är 
omgärdat av höga murar.
	� Att räddningstjänsterna 

riskerar att bli skadestånds-
skyldiga om de får dispens och 
drar över tiden vid larm. Vad 
baseras den infon på?

– Ur ett lokalt perspektiv är 
det viktigt för oss att respekte-
ra det som står i kollektivavta-
len, och inte bryta mot det ef-
tersom avtalsbrott kan utgöra 
grund för skadestånd. Ur ett 

nationellt perspektiv är det 
viktigt att vi alla förhåller oss 
till EU-lagstiftningen på ett 
hållbart sätt så att Sverige som 
land inte riskerar rättslig pröv-
ning där en förlust skulle kun-
na leda till krav på höga skade-
stånd.
	� Det nämns ljusglimtar i fil-

men. Kan du utveckla?
– Dels att vi fått mer tid på oss 

i arbetet med detta, och dels att 
det nu finns möjlighet till un-
dantag från alterneringsreg-
lerna i Allmänna bestämmelser 
och i bilaga R. Genom möjlighe-
terna till undantag ser möjlig-
heterna större ut än tidigare att 
ta fram nya scheman som i stör-
re utsträckning liknar de sche-
man vi har i dag.
	� Pröva alla andra möjligheter 

– tolkar ni det som att de mås-
te ha testats praktiskt?

– Nej, men vi måste ha analy-
serat dem och vad de innebär.
	�Hur upplever du att stäm-

ningen är på SSBF för tillfället?
– Vi har en bra diskussion 

och dialog internt där vi disku-
terar både möjligheter och be-
gränsningar, och vi är glada över 
att ha engagerade medarbetare 
som kommer med kloka tankar. 
Samtidigt är vi medvetna om att 
många är frustrerade och be-
svikna på situationen och upp-
lever det som försämringar i ar-
betet. Därför är det viktigt att vi 
fortsätter med den kontinuerli-
ga dialog som vi initierade med 
våra arbetstagarorganisationer 
och medarbetare redan i början 
av det här året.

Han tillägger att huvuddelen 
av kommunikationen och dia-
logen kommer fortsätta internt.

MARIA HANSEN

”Viktigt för oss att undvika missförstånd”

Största mobiliseringen någonsin bland brandmännen

Björn 
Westerdahl

I april gick ett protesttåg ge-
nom centrala Stockholm. 
FOTO: HENRIK MONTGOMERY/TT
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PANELEN

Anders Jonsson
räddningschef, Umeåregionens 
brandförsvar

Martina Eriksson
HR-konsult, Höglandets rädd-
ningstjänstförbund

Lars Klevensparr
förbundsdirektör, Räddnings-
tjänsten Storgöteborg

Nils Weslien
förbundsdirektör/räddningschef, 
Karlstadsregionen

– Det är i nuläget svårtolkat i 
och med att den information 
som kommer från parterna är så 
pass olika och motstridig. Detta 
är väldigt olyckligt för oss i verk-
samheterna.

”Ovisshet”
– Ovissheten gör naturligtvis pla-
neringen svår. En tydlighet hade 
varit att föredra.

– Förutom att det blir dyrare så 
kommer det bli svårare att upp-
rätthålla beredskap och kunna 
planera och bedriva verksamhet. 
Rekryteringsläget är ansträngt 
redan som det är.

– Vi behöver få klarare och tyd-
ligare besked om vad vi har att 
förhålla oss till men vi kom-
mer redan nu börja undersöka 
hur detta påverkar oss och vil-
ka svårigheter/möjligheter som 
finns. Vi har ännu inte börjat räk-
na på kostnaderna, det blir tro-
ligtvis först efter sommaren.

– Det innebär att vi helt och hål-
let får förhålla oss till 11-timmars 
dygnsvila.

– Vi har en schemagrupp med 
HR-stöd som arbetar fram ett 
nytt schema.

”Schemagrupp”

”Bekymmer”
– Då får vi, och de vi är till för att 
tjäna, bekymmer. Men jag vill va-
ra tydlig med att vi inte har på-
börjat att uttömma alla möjlig-
heter än.

– Vi har en arbetsgrupp som fre-
netiskt arbetar med att se hur vi 
kan förändra våra arbetstider så 
vi uppfyller det nya arbetstids-
avtalet. Dessutom koordinerar vi 
oss gentemot andra räddnings-
tjänster, framförallt med Stock-
holm och Malmö.

– Se fråga 1-2.

– Vi jobbar med både samverkan 
och riskförebyggande föränd-
ringar där målet är ett hållbart 
och bra schema för alla parter.

Vad tror ni om möjligheterna 
att få dispens?

Om ni ska söka dispens varje 
år, hur påverkar det er långsik-
tiga planering?

Om ni inte får dispens, vad 
innebär det för er? 

Hur går ni vidare nu?

Räddningstjänsterna  kan 
ansöka om dispens från de 
skärpta reglerna om dygnsvi-
la, ett år i taget.

”Inte börjat titta”
–  Då SKR ännu inte kommit med 
någon redogörelsetext gällande 
bilaga R har vi inte börjat titta på 
frågan ännu.

–  Till viss del kan den långsiktiga 
planeringen påverkas men inget 
vi kan ta ställning till i dagsläget, 
se ovan.

– Vi tänker att vi kanske kom-
mer söka dispens till somma-
ren då vi kommer sakna kompe-
tens, annars behöver vi leva upp 
till grundregeln minst 11 timmars 
dygnsvila under en 24-timmars-
period precis som alla andra.

– Kommer endast påverka som-
marschemat där vi får ha en 
plan  B.

– Dispens är restriktivt. Först ska 
man göra sin läxa riktigt noga 
och uttömma alla möjligheter. 
Jag utgår från att man kan få dis-
pens om man väsentligt även-
tyrar och försämrar uppdraget 
gentemot allmänheten.

– Jag ser en utmaning. Är det 
så att vi inte lyckas få ihop verk-
samheten, och behöver anställa 
fler brandmän och att brandmän 
kommer sluta, då har vi bekym-
mer. Men den analysen är inte 
gjord än.

Lena Byström, förbunds-
ombudsman på Kommunal, 
reder ut några av frågorna 
kring dispensen.

	� Det är ingen idé att söka 
dispens på grund av de höga 
murar som omgärdar den. Vad 
säger du om den tolkningen?

– Lokalt ska man först se över 
andra lösningar innan dispens 
söks. Det ska också MBL-för-
handlas lokalt och det är hög-
sta ledningen som ansöker om 
dispens.
	� Blir det svårt för räddnings-

tjänsterna att få dispensen 
beviljad?

– Det här börjar gälla i febru-
ari. Om ett år kommer vi att se 
vad det får för effekter. Jag kan 
inte säga i dag hur det kommer 
se ut.
	� Varför skrevs inte 24 timmar 

in i överenskommelsen från 
november, snarare än i till-
läggsöverenskommelsen?

– När vi förhandlade huvud- 
överenskommelsen såg vi inget 
generellt behov av 24 timmar. 
När vi istället började förhand-

la bilagorna såg vi ett behov av 
att förhandla fram möjligheter 
till 24 timmar. Men lösningar-
na ser olika ut för de olika verk-
samheterna.
	� Vad händer om man är ute 

på larm och drar över 24 tim-
mar?

– Eftersom dispensen ges 
för att kunna schemalägga upp 
till 24-timmarspass så är det 
inte möjligt att 
lägga ett sche-
ma som över-
stiger 24 tim-
mar. Det kan 
fortfarande 
ske oförutsed-
da händelser i 
verksamheten 
som ligger ut-
anför den schemalagda arbets-
tiden.
	� Kan man bli skadestånds-

skyldig om man drar över 
tiden?

– Det finns ingen avtalsskriv-
ning om skadestånd utan det är 
enbart om det uppstår ett kol-
lektivavtalsbrott som tviste-
förhandlas.

	� Att uttömma alla andra möj-
ligheter – innebär det att man 
måste pröva olika alternativ 
skarpt eller räcker det med en 
grundlig riskanalys?

– Att uttömma alla möjlig-
heter är att se över om det är 
möjligt att lösa på något annat 
sätt. Det behöver inte innebä-
ra att lösningarna är faktiskt, 
praktiskt prövade. De lösning-
ar som det förs en dialog om på 
arbetsplatsen ska riskbedömas 
utifrån arbetsmiljölagen.
	�Om ett schema gör det 

sämre för medarbetarna, hur 
rimmar det med arbetsmiljö-
lagstiftningen?

– Ett schema ska riskbedö-
mas på arbetsplatsen, gärna på 

Lena Byström

”Ser effekterna först om ett år”
FAKTA

Bakgrund
	� Förra året framförde EU-kommissionen kritik mot att kollektivav-

talet för anställda i kommuner och regioner inte lever upp till mini-
mikraven i EU:s arbetstidsdirektiv (2003/88/EG). Detta när det gäller 
medarbetarnas rätt till 11 timmars sammanhängande dygnsvila un-
der varje 24-timmarsperiod.
	� Arbetsgivarorganisationerna SKR och Sobona kom i maj överens 

med fackförbunden om dygnsvilan. Men istället för att tillåta 24 tim-
mars arbetspass följt av reglerad kompensationsvila såsom rädd-
ningstjänstpersonalen hoppats, kvarstår det som beslutades i hös-
tas, nämligen att de skärpta reglerna för dygnsvila träder i kraft. Den 
sammanlagda arbetstiden vid planerad förläggning av arbete i kom-
bination med jour får vara högst 20 timmar.
	� Dock har parterna träffat en tilläggsöverenskommelse som ger 

möjlighet till undantag: vissa verksamheter med ansvar för liv, hälsa 
och säkerhet, däribland räddningstjänsten, kan ansöka om dispens 
från de skärpta reglerna, ett år i taget. På så vis kan medarbetare fort-
satt arbeta upp till 24 timmar per dygn. Däremot kan dispens bara 
ges när alla andra möjligheter att bemanna verksamheterna uttömts 
och det inte finns några andra alternativ.
	� Det nya avtalet börjar gälla i februari (framflyttat från oktober).
	�Möjligheten till dispens är ännu inte godkänd av EU.

Uttömma möjligheter
”Det behöver inte 
innebära att lösning-
arna är faktiskt, prak-
tiskt prövade.” 
Lena Byström, Kommunal

	� Fler artiklar i ämnet har 
publicerats på Tjugofyra7:s 
webb under våren.

en arbetsplatsträff, utifrån ar-
betsmiljölagen.

MARIA HANSEN
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Nästan alla räddningstjäns-
ter som svarat på en enkät 
från Tjugofyra7 tillåter att 
privata fordon tvättas på 
brandstationen.

Hos de allra flesta är det 
kostnadsfritt. Samtidigt har 
många haft frågan uppe till 
diskussion.

	� – Det som är ett mervärde för 
personalen är viktigt och det 
vill jag kunna tillhandahålla, 
inom rimliga gränser, säger Ida 
Luther Wallin, räddningschef i 
Strömstad.

Frågan som ställdes i enkä-
ten var: är det tillåtet för perso-
nal att tvätta privata fordon vid 
era brandstationer?

56 räddningstjänster svara-

de, från  53 av 
dem var sva-
ret ja.

Det finns 
dock en rad 
olika lös-
ningar och 
bevekel-
segrunder. 
Generellt är 
kravet att det sker utanför ar-
betstid, och oftast att man an-
vänder eget tvättmedel.

Förmånen att nyttja  lokalerna 
på fritiden anses av ett flertal 
som viktiga för att behålla och 
rekrytera deltidsbrandmän.

– Önskemål om mer övnings-
tid och högre lön är svårt att 
tillhandahålla. Då kan andra sa-

ker som ett schysst gym, kunna 
bada bastu och tvätta bilen vara 
mervärden. Vi har enbart del-
tidsanställda, så alla förmåner 
som jag kan erbjuda vill jag er-
bjuda, säger Ida Luther Wallin.

Hon tror inte det underlättar 
rekryteringen, men kanske att 
behålla redan anställda. 

– Vilket är en utmaning. Vi 
har c-körkort precis så vi klarar 
oss och har fått gå ner i beman-
ning på en av våra stationer. 
När jag började som deltids-
brandman 2012 var det många 
som varit länge i yrket, nu är det 
större omsättning.

Ida Luther Wallin  gör en grov 
uppskattning att det varannan 
dag är en person som nyttjar 
tvätthallen. Kostnaderna för 
bilvårdsprodukter får den en-
skilde stå för.

– Det bästa hade varit om de 
använder det vi köpt in och står 
för självkostnaden. Det är nå-
got som jag för dialog med de 
fackliga om men ingenting är 
klart än.

På frågan om utredningen i 
Piteå kan påverka situationen 
i Strömstad, svarar hon:

– Jag arbetar för att så inte 
ska ske.

I enkätsvaren finns fler  kom-
mentarer som anknyter till 
oron att förlora personal:

”På ett sätt kan deltidsstatio-
nen vara en knutpunkt som får 
personer att vilja vara just del-
tidsbrandmän, där samman-
hållning och sammanhanget 
när man träffas på stationen 
handlar om biltvätt, träning 
med mera. Stationen som knut-
punkt försvinner mer och mer 
för våra deltidsanställda.”

”Det ger mer liv och rörelse 
på stationen och ibland gynnar 
det anspänningstiden positivt. 
Om vi tar bort möjligheten för-
sämras rekryteringen. Ett min-
dre samhälle har sällan tillgång 
till tvätthallar i privat regi. Tar 
man bort förmånen resonerar 
vissa att varför ska vi ställa upp 
för kommunen när den bara 
försämrar för oss.”

”Vi anser det är viktigt att ge 
möjlighet till underhåll av for-
donet eftersom vi ställer krav 
på att personalen ska klara av 
sina inryckningstider i eget for-
don.”

”Vår uppfattning är att det är 
en rimlig förmån för våra an-
ställda att få använda lokalerna 
och vatten för att ha möjlighet 
att tvätta sina privata bilar samt 
även att skifta däck vid säsongs-
byten.”

Några kommuner tar ut  en av-
gift vid användning av lokaler-
na. Vid en brandstation kan 
alla kommunanställda nyttja 

möjligheten mot en avgift. 
En annan räddningstjänst 

har uppskattat ett marknads-
mässigt pris och har rutin för 
hur löneavdrag ska göras. Hos 
en tredje ställer man krav på 
motprestation, som deltagande 
utan ersättning vid öppet hus 
samt städning av vissa lokaler.

Frågan om biltvätt eller ej  har 
varit föremål för diskussion 
hos många, 34 av 56.  Tveklöst 
har det snackats efter Tjugofy-
ra7:s artikel om utredningen i 
Piteå och många avvaktar dess 
utfall.

”Skulle utredningen tillsam-
mans med Skatteverkets tyd-
liggörande uppfattning i frågan 
ange att det är en skattepliktig 
förmån så får vi följa det och gö-
ra rätt såklart”, är en kommen-
tar.

”I dag är det tillåtet men frå-
gan är uppe på bordet och tro-
ligtvis blir det en förändring. 
Frågan är mycket aktuell just 
nu och vi tittar på att ej tillåta 
eller fortsätta mot en avgift”, 
kommenterar en annan.

De räddningstjänster som 
inte tillåter biltvätt har tagit 
bort möjligheten de senaste åt-
ta åren. Från ett håll anges mil-
jöskäl, en annan att det skedde 
efter påtryckningar från politi-
ken och kontorsledning.

PER LARSSON

Nästan alla tillåter  
privat biltvätt
	�”Det som är ett mervärde för personalen är viktigt”

Ida Luther Wallin

95 % 5 %
Ja

ENKÄT

Privat biltvätt på brandstation
	� Tjugofyra7 skickade ut en enkät med nedanstående frågor till 

räddningstjänsterna. 56 svarade, ungefär 43 procent. Så här förde-
lades svaren:

Nej
Får personalen tvätta sina bilar vid era brandstationer?

61 % 34 %
Ja Nej
Har frågan diskuterats?

73 % 9 %
Ja Nej
Kan utfallet av utredningen i Piteå påverka er?

5 %
ej svar

9 %
ej svar

9 %
ev

Privat biltvätt på brandstationerna är en vanlig företeelse. Det visar den enkät Tjugofyra7 skickat ut. För många är det ett sätt att hålla jobbet som deltidsbrandman att-
raktivt. FOTO: PER LARSSON
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CITATET

”På ett sätt kan deltidsstationen vara en knutpunkt som 
får personer att vilja vara just deltidsbrandmän, där sam-
manhållning och sammanhanget när man träffas på sta-
tionen handlar om biltvätt, träning med mera.”
Chef

Räddningspersonalen i Pi-
teå kommun får återigen 
tvätta bilen på jobbet.
	�Det stopp som infördes i vän-

tan på att reda ut vilka förmå-
ner på arbetsplatsen som kom-
munens anställda ska kunna 
dra nytta av har nu släppts – till 
personalens glädje enligt rädd-
ningschefen Jim Lundström, 
som välkomnar beslutet.

– Jag tycker att det är rimligt 
om man ser på vad det ger för 
arbetsgivaren i nöjda medarbe-
tare och förenklad rekrytering. 
Det ger mer än det lilla som jag 
inte ska sticka under stol med 
att det kostar, säger han och 
medger samtidigt att han inte 
vet vilka belopp ”i kronor och 
ören” det handlar om.

Det var efter en utbredd  låne-
kultur i Piteå kommun där man 
till och med kunde låna hem en 
hjullastare som kommunled-
ningen drog i handbromsen 
och frågade sig: vad är egent-
ligen rimligt att man får nyttja 
på jobbets bekostnad, när dess-
utom bara anställda inom vissa 
förvaltningar har möjlighet att 
exempelvis ta hem en röjsåg – 
eller putsa på egna bilen i rädd-
ningstjänstens tvätthall. 

En utredning tillsattes och 
landade i att så kallade förvalt-
ningsspecifika förmåner ska 
hanteras av respektive förvalt-
ningschef.

Men reglerna har förtydli-
gats och försetts med ett antal 
utgångspunkter, förklarar Ca-
thrine Granberg som är kom-
munens personalchef.

– Det är ”behålla- och rekry-
tera-perspektivet” som gäl-
ler, att vi ska vara en attraktiv 
arbetsgivare. Det ska vara av 
ringa ekonomiskt värde och 
inte innebära några extrakost-
nader för kommunen. När det 
gäller biltvätt är kostnaden lo-
kalen och vatten.

– Vi har också sagt att med-

arbetarna måste vara medvet-
na om att vissa förmåner kan 
vara sådant man blir förmåns-
beskattad för. Vi har fått till oss 
från Skatteverket att det inte är 
någon risk, men ska följa upp 
årligen för att hålla koll på om-
fattningen.

Utan att vilja föregripa  eller 
kommentera ett enskilt ären-
de är Skatteverkets jurist Pia 
Blank Thörnroos skeptisk till 
mängden lokala lösningar, in-
klusive upplägget i Piteå. 

Hon arbetar på myndighet-
ens rättsavdelning som vanligt-
vis hanterar frågor som dessa.

– Skatteverkets grundinställ-
ning är att tvätta i en tvätthall 
inte är en förmån av enklare 
slag. Kanske om alla anställda 
skulle ha tillgång till den, men 
absolut inte för att man ”hjäl-
per till någon dag” (exempelvis 
vid öppet hus). 

– En personalvårdsförmån 
ska vara enklare och av ringa 

värde. Det vanligaste är kaffe 
för att skapa trivsel. Sedan har 
motion tillkommit för att det 
är så himla bra att alla motio-
nerar, förklarar hon och jämför 
med vad en biltvätt ”på stan” 
kan kosta.

I Tjugofyra7:s  enkätunder-
sökning framkommer att det 
finns en mängd olika varianter, 
motiv och lösningar i landet. 
Att vara en attraktiv arbetsgi-
vare är ett vanligt argument, 
men det köper inte Pia Blank 
Thörnroos.

– Det finns en bortre gräns 
för vad man kan klämma in i be-
greppet, säger hon och påmin-
ner om att det handlar om sam-
hällets pengar, som inte ska be-
höva användas till att kontroll-
era.

– Det är först och främst ar-
betsgivaren som har ansvar för 
att allt blir rätt. Man ska kun-
na känna sig trygg med det, och 
det finns mycket hjälp för dem. 

Man har också ett eget ansvar 
i deklarationen, påpekar Pia 
Blank Thörnroos som kommer 
att gå vidare med frågan.

– Vi har ju en hel avdelning 
som arbetar med offentliga ar-
betsgivare. Jag ska titta vidare 
på det så att vi kan reda ut det.

I Piteå , som satt biltvättsdi-
lemmat på kartan, anser rädd-
ningschefen alltså att man 
ska kunna fortsätta att nytt-
ja tvätthallen på jobbet. Men, 
det kommer att vara ett ganska 
snävt utrymme för den som vill 
ägna sig åt bilvård i räddnings-
tjänstens lokaler, förklarar Jim 
Lundström bestämt. Åtmins-
tone om man inte är väldigt 
morgonpigg.

– Vi jobbar mellan 06 och 23 
och man får inte tvätta på ar-
betstid. Så har det alltid varit.

JOHAN WANGSTRÖM

Piteå tvättar igen 
	�Skatteverket ska titta vidare på frågan

Räddningschef Jim Lundström tillåter tvätt igen. FOTO: RÄDDNINGSTJÄNSTEN

	�Ett civilsamhällesråd har 
bildats där tio ideella orga-
nisationer ingår.

Initiativet till bildandet 
togs av MSB: generaldirek-
tör Charlotte Petri Gor-
nitzka.

Civilsamhället är en vik-
tig del av beredskapen och 
MSB arbetar med att stär-
ka utbytet mellan offentlig 
och ideell verksamhet in-
om krisberedskap och civilt 
försvar. 

Syftet med rådet är att ge 
civilsamhället en plats i den 
nya strukturen för civilt 
försvar.

De organisationer som 
ingår i civilsamhällesrådet 
är: Svenska Röda Korset, 
Riksidrottsförbundet, Räd-
da Barnen, Svenska kyrkan, 
Stadsmissionen, Civilför-
svarsförbundet, Frivilliga 
försvarsorganisationernas 
samarbetskommitté (FOS), 
Friluftsfrämjandet, Studie-
förbunden och Hela Sverige 
ska leva.

I maj hölls ett första möte 
med rådet där Charlotte Pe-
tri Gornitzka lyfte behovet 
av att få med civilsamhället 
i beredskapen. Ett exempel 
är behovet av att sprida in-
formation under en kris el-
ler höjd beredskap, där ci-
vilsamhället har förmåga 
att nå ut till olika grupper.

Rådet är en del i ett större 
arbete på MSB kring civil-
samhällets roll i den civila 
beredskapen. I december 
träffade Petri Gornitzka ett 
50-tal civilsamhällesorga-
nisationer i ett nyinrättat 
forum som ska återkomma 
årligen. Civilsamhällesrå-
det kan ge förslag på frågor 
att diskutera vid forumet. 

Ideella i råd för 
civilsamhället

	� Förra året inträffade to-
talt 106 bränder i olika 
transportmedel som helt 
eller delvis drivs med el. 

Värst utsatt var sparkcyk-
lar med 38 bränder, däref-
ter kom brand i 23 person-
bilar och 20 elcyklar. 

Bränder i elbilar  har de 
tre senaste åren legat kring 
20 per år, samtidigt har an-
talet elbilar nästan dubble-
rats till nära 611 000. 

Sett till antalet bränder 
per bil är det fortsatt fler 
personbilar som drivs med 
fossila bränslen som brin-
ner än de som helt eller del-
vis drivs med litiumjonbat-
terier. I siffrorna ingår an-
lagda bränder.

Fler bränder i  
sparkcyklar än elbilar
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När det började bli torrt i 
markerna stoppades flyget 
för skogsbrandsbevakning i 
delar av södra Sverige.

Orsak: försvarsövningen 
Aurora 23.

Försvarsmakten svarar att 
de löste övervakningen.

	�Aurora genomfördes 17 april 
till 11 maj, den största nationel-
la övningen i sitt slag på mer än 
30 år med 26 000 deltagare.

– Verkligheten som vi hante-
rar, den måste kunna ske i sam-
verkan när man övar, säger An-
na Henningsson, räddnings-
chef i Östra Blekinge.

– Vi blev varse att man fattat 
beslut att förbjuda allt skogs-
brandsflyg i Blekinge, Kalmar 
och Kronobergs län under Au-
rora. Beslutet hade tagits två 

månader tidigare, det fick vi till 
oss när det blev aktuellt att in-
föra eldningsförbud för att det 
var knastertorrt i naturen.

Hon är kritisk till  att beslu-
tet inte kommunicerades med 
räddningstjänsten.

– Då kan inte jag som rädd-
ningschef ta vårt ansvar och 
förbereda oss och skogsägarna 
för att hantera eventuella brän-
der som uppkommer. Skogs-
brandsbevakning för tidig upp-
täckt av bränder är ett väldigt 
viktigt vapen för oss för att vi 
ska kunna utföra vårt uppdrag. 
Tar man bort den delen, vad gör 
vi då?

Anna Henningsson konsta-
terar att med tidigare vetskap 
om flygförbudet hade man kan-
ske behövt gå ut till skogsföre-

tagen långt innan beslutet träd-
de i kraft och förbjudit markbe-
redningen under dygnets torr-
raste perioder.

– Vi kanske skulle ha förelagt 
Försvarsmakten att faktiskt be-
driva den bevakning i luftrum-
met som man förhindrade oss 
att göra. Här behöver vi sam-
verka i ett tidigt skede.

Försvarsmakten svarar  att be-
vaka luftrummet var just det 
man gjorde.

– Övervakningen löstes ge-
nom oss. Om vi ser något då lar-
mar vi, det uppdraget har vi all-
tid och det har jag gjort många 
gånger. Med så mycket flyg i luf-
ten under övningen var över-
vakningen inget problem. Jag 
tycker vi löste uppgiften, säger 
Torgny Törestrand, överstelöjt-

nant och flygchef på helikop-
terflottiljen i Linköping . Han 
fortsätter:

– Vid ett skarpt läge släpper 
vi förstås igenom räddningsre-

surser, vi hade ett 50-tal ambu-
lanser i övningsområdet under 
Aurora. 

PER LARSSON

Skogsbrandsbevakning förbjöds

Vänta inte. Gör. Nu.
Det var det enkla rådet 

när chefer diskuterade be-
redskapsuppbyggnad under 
Brandkonferensen.

	� – Vi har inte fått pengar-
na än, men behöver göra det 
vi kan. Kan vi inte köpa in 
matransoner för tre månader 
så kan vi kanske köpa för ett par 
veckor, sade Camilla Dahlén, 
räddningschef i Eskilstuna.

Försvaret rustar, centra-
la myndigheter hakar på. Och 
kommunerna släpar efter. Det 
är så många på lokal nivå kän-
ner det.

– Det är rätt att länsstyrel-
serna bygger upp civilområ-
den. Där det tidigare var två 
personer på länsstyrelserna 
som ställde frågor till oss är det 
nu 20. Men vi anställer inga fler. 
Vi börjar komma till en nivå där 
vi inte hänger med, det blir lite 
otakt, sade Peter Arnevall, för-
bundsdirektör vid Storstock-
holms brandförsvar.

Han kommenterade den sär-
skilda satsningen för ett år se-
dan då 140 miljoner skulle gå 

till kommuner och regioner.
– Men av den summan gick 

70 till länsstyrelserna. Det blev 
inte så mycket pengar kvar. Vå-
ga ge oss lite mer medel, några 
hundra miljoner till kommunal 
räddningstjänst så vi kan börja 
ta de nästa stegen, uppmanade 
Arnevall politikerna.

Men det går att sätta spaden  i 
marken även om pengarna sak-
nas. Eller man måste, konstate-
rades det.

– Även om det är en tioårs-
plan på de dimensionerande 
planeringsförutsättningarna 
som MSB föreslagit så är det i 
sammanhanget inte så lång tid. 
Vi har i vår kommun jobbat i 
fyra år med att få till en bered-
skapscistern för drivmedel. Vi 
är inte där än, men på god väg. 
Har vi inte alla pengar kan vi 
ändå fixa delar av drivmedels-
reserven, sade Camilla Dahlén.

Hon ansåg också att i priori-
teringarna behöver man riske-
ra vissa saker.

– Vi riskar att det inte kom-
mer så mycket bygg- och plan- 
ärenden, därför offrar vi en 

tjänst som förebyggande brand- 
ingenjör och satsar istället på 
en beredskapssamordnare. An-
nars hinner vi inte jobba med 
de här frågorna.

Patrik Perbeck , ställföreträ-
dande avdelningschef för rädd-
ningstjänst och olycksförebyg-
gande på MSB, höll med.

– På MSB riskar vi de kurser 
vi har i hantering av oexplode-
rad ammunition. Där finns ing-
en finansiering, men tror det 
kommer lösa sig på något sätt. 

Vi gör det här för att förbered-
da oss själva. Kurserna måste 
vi ha, nu testar vi olika koncept 
och möter olika målgrupper för 
att se vad som funkar.

Det är bra att öva på  att priori-
tera, vad som händer när saker 
prioriteras bort, ansåg Peter 
Arnevall.

– Det är intressant att tänka 
de tankarna. Om kriget kom-
mer kan vi inte rädda alla. Kom-
mer vi hålla på med rökdykning 
på Stockholms gator då? Nej, 
absolut inte.

Lars-Göran Uddholm, rädd-
ningschef på Gotland, förde 
tankarna tillbaka till skogs-
bränderna 2018 då räddnings-
resurser flyttades dit behoven 
var störst.

– Vi övar, tränar och bygger 
upp nya system. Men har du, 
Peter, övat nationell priorite-
ring sedan 2018? Det är en för-
måga vi måste vidmakthålla, 
annars kommer vi vara ringros-
tiga, sade Uddholm.

– Jag ser fram mot inbjudan 
från någon lämplig myndighet, 
svarade Arnevall.

Patrik Perbeck tog emot 
passningen:

– Ni är inne på en klok fråga. 
Absolut något som borde sättas 
upp på listan över att utveckla 
och testa relativt snart.

Förberedelser för höjd  bered-
skap har också ett mentalt per-
spektiv. Arbetsuppgiften kan 
vara den samma, förutsätt-
ningar helt andra.

– Vi måste ställa in oss på vad 
krigets brutalitet innebär. Den 
dimensionerande motstånd-
aren är Ryssland som strun-
tar i mänskliga rättigheter, kri-
gets lagar. De skjuter medvetet 
på räddningstjänst och ambu-
lanspersonal, utsätter brand-
stationer och hjälporganisa-
tioner för direkta attacker. Det 
innebär en konsekvens för hur 
vi behöver tänka när vi bygger 
upp beredskapen. Och hur får 
vi med oss resten av samhället? 
Är handlarna beredda att fort-
sätta leverera mat under såda-
na förhållanden? funderade Pe-
ter Arnevall.

PER LARSSON

Vänta inte på pengar – agera nu

Skogsbrandsflyg under de stora bränderna 2018. 
 FOTO: STEFAN NIEMINEN, FFK

Lars-Göran Uddholm Camilla Dahlén Patrik Perbeck Peter Arnevall

Prioriteringar
”Vi offrar en tjänst 
som förebyggande 
brandingenjör och sat-
sar istället på en be-
redskapssamordnare. 
Annars hinner vi inte 
jobba med de här frå-
gorna.”
Camilla Dahlén, räddningschef  
Eskilstuna
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Bli bättre på ammunitions-
röjning, öva på scenarion där 
krigslagar inte följs och sänk 
tröskeln för frivilligheten.

Det är några av lärdomar-
na som brandmannen Lena 
Wilderäng dragit under si-
na volontärresor till krigets 
Ukraina.

	� I förra numret av Tjugofyra7 
gick det att läsa en lång inter-
vju med Lena Wilderäng. Un-
der det senaste året har hon va-
rit i Ukraina tolv gånger, både 
för att leverera fordon och 
materiel samt volontärarbeta 
med räddningstjänsten i Char-
kiv-regionen.

På konferensen Brand 2023 
delade hon med sig av sina er-
farenheter och lärdomar.

Bland annat  påpekade hon 
vikten av att Sverige blir ännu 
bättre på ammunitionsröjning. 
I Ukraina krävs det att en am-
röjningsstyrka är på plats inför 
så gott som varje räddnings-
tjänstinsats.

– När folk återvänder till sina 
hem efter att ryssarna försvun-
nit kan de hitta gosedjur, ciga-
rettpaket och glödlampor fyll-
da med sprängämnen.

På många ställen finns spår 
av klusterbomber och minor. 
Till och med när sönderbomba-

de avlopp ska renoveras, som i 
Kupiansk där Lena tjänstgjor-
de ett tag, krävs först ammuni-
tionsröjning.

– Behovet av amröjare är 
enormt och de utbildas på lö-
pande band.

Efter starten  av Rysslands 
fullskaliga ockupationskrig har 
brandmännen i Ukraina gått 
upp till tvåskift. Lena menar 
att det är viktigt att vara tydlig 
med vad som kan tänkas ske i 
Sverige under höjd beredskap.

– Hur säkerställer vi per-
sonalen? Det pratas väldigt 
mycket om att bli fler, men 
verkligheten är att många mi-
nimerar bemanningen. Om 
deltidare ska gå upp på heltid, 
vad gäller då? Om beslutet om 
att heltiden går upp i tvåskift 
skulle tas, finns det då risk att 
någon åter börjar ta upp frågan 
om arbetstidsbegränsningar 
och därmed sänker räddnings-
tjänstens förmåga under höjd 
beredskap?

Hon fortsätter med att näm-
na att krigsplacering är en het 
fråga där Sverige fortfarande 
har väldigt mycket kvar att gö-
ra.

– Jag själv är inte krigsplace-
rad till exempel, och har många 
kollegor som inte heller är det.

I Charkiv bor  brandmännen på 
stationen och delar utrymme 
med amröjarna (som också lig-
ger under räddningstjänsten). 
Ibland tvingas de vara ute fle-
ra dygn i sträck, så Lena poäng-
terar vikten av både fysisk och 
mental uthållighet.

De flesta brandstationer i 
Ukraina, liksom i Sverige, har 
inte skyddsrum.

– Där måste vi verkligen tän-
ka till. Hur ska vi säkerställa att 
personalen känner sig skyd-
dad, trots omständigheterna? 
De flesta ukrainare, inklusive 
brandmän, tillämpar tvåväggs-
principen, alltså att det ska va-
ra två väggar mellan dig och ut-
omhusmiljön, ska vi ta efter 
det? Som ni hör är det fler frå-
gor än svar än så länge.

I en krigssituation  kan man hel-
ler inte räkna med att vägar, 
broar eller annan infrastruk-
tur fungerar. När det inte finns 
ström eller det är problem med 
bränsleförsörjningen spelar det 
ingen roll hur mycket reserv-
kraft eller elverk man har, om 
man ändå inte kan köra dem.

– Så det gäller att planera för 
insatser i sådana situationer. 
Det är viktigt för totalförsvaret 
att öva även när det är ”tyst och 
mörkt”, som överbefälhavare 

Micael Bydén har uppmanat 
till, det vill säga när både kom-
munikation och ström försvun-
nit.

Något annat Lena anser att 
svenska brandmän måste öva 
mycket på är när krigslagarna 
inte följs. Räddningstjänster är 
prioriterade mål för ryssarna 
och Lena har, som hon berät-
tade i förra numret, själv blivit 
utsatt för artilleribeskjutning. 
Hon beskriver hur så kallade 
double taps är vanligt: ett ci-
vilt område bombas och när 
blåljuspersonalen kommer dit 
bombar eller beskjuter man 
igen. Skyddsvästar och ballis-
tiska hjälmar finns numera all-
tid i räddningstjänstens bilar i 
Ukraina.

– Tidigare har vi tänkt att 
civilbefolkningen inte kom-
mer bli angripna i ett krig men 
verkligheten ser inte ut så läng-
re. Öva på förståelsen inför det 
faktumet, informera om hur 
det kan se ut, vad det innebär 
för risker, hur personalen kan 
agera.

Hon lägger till att det är väl-
digt viktigt att inte vara rädd för 
att beröra det militära.

– Jag skulle gärna vilja att 
man tittade närmare på exem-
pelvis vad det är för skillnad 
mellan artilleribeskjutning och 

beskjutning med S-300-robo-
tar eller annat – vad blir det för 
skador, vad kan man förvänta 
sig på skadeplats, hur tar man 
skydd på bästa sätt?

Räddningstjänsten  har blivit 
en central punkt för samhälls-
stöd i Ukraina. Lena Wilderäng 
säger dessutom att de flesta 
som inte jobbar inom militä-
ren eller blåljus är volontärer 
i någon form, som hjälper till 
att dela ut mat, rent vatten, ut-
rustning med mera – något hon 
menar är avgörande.

– Alla som vill hjälpa till 
får det, och det har verkligen 
stärkt försvarsviljan. Svenska 
FRG (Frivilliga resursgruppen) 
är fantastisk men det är en viss 
tröskel för att bli medlem där. 
Mitt tips vid en större kris är att 
ha olika platser att ta emot all-
mänheten på, där de tillsam-
mans med befintliga förening-
ar kan hjälpa till. När folk får en 
känsla av sammanhang mår de 
bättre både fysiskt och psykiskt.

MARIA HANSEN

Fotnot: Vill du läsa mer i äm-
net har FOI släppt rappor-
ten Räddningstjänst i krig: Er-
farenheter från Ukraina och 
lärdomar för Sverige, som hit-
tas på deras webbplats.

Enormt behov av amröjare
	�Brandmannen Lena Wilderängs lärdomar från Ukraina

Under sina volontärresor till Ukraina har Lena Wilderäng samlat på sig många lärdomar hon delar med sig av.  FOTO: PRIVAT/ADRENALENA.SE Fara för minor, en vanlig syn.

Resultat av direktbeskjutning i 
centrala Charkiv.

Försåtsminerat mjukisdjur. Vanligt 
efter att ockupanterna lämnat.
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Sverige väntar på att dörren 
in till Nato ska öppnas.

Men vad händer när vi bli-
vit invalda i sällskapet? Vad 
erbjuds vi och vad måste vi 
ha med oss?

Tjugofyra7 tog ett sam-
tal med överste Mattias 
Thomsson. 

	�Anslutning till Nato vann ti-
digare inte gehör hos riksdags-
majoriteten. Det förändrades 
när Putin beordrade eldgiv-
ning i Ukraina.

Försvarsmakten har länge fö-
respråkat medlemskap och lär 
vara avsevärt mer förberett än 
civilsamhället är.

Överste Mattias Thomsson 
jobbar på Försvarsmaktens 
högkvarter, är avdelningschef 
för civil och militär samverkan 
inom operationsledningen. 

Han konstaterar att inträde  i 
Nato kommer få rejäl påverkan 
på civilsamhället även när det 
inte är kris eller krig. Den enk-
la anledningen är att vi måste 
bemanna Natos delegationer 
internationellt, vilket kom-
mer plocka russin ur kakan här 
hemma.

– En siffra som nämnts för 
vår del är 250 officerare som 
tjänstgör i olika Nato-staber 
runt om i världen. Permanent. 

Vi kanske inledningsvis bidrar 
med 60-80, sen ökar det efter-
hand, säger Mattias Thomsson.

	�Ni är runt 10 000 officerare i 
Sverige. Kommer avtappning-
en märkas?

– Absolut. Vår struktur ser ut 
som en pyramid. Ju högre upp, 
desto färre officerare. Och i de 
här staberna är det officerare 
på mellannivå eller högre, vil-
ket innebär att det här hemma 
kommer ta ganska många år att 
fylla på med nya.

I dag jobbar ett tiotal civi-
la svenskar inom Nato. Hur 
många stolar som ska besättas 
vid Nato-inträde återstår att se.

– För ett år sedan var det väl-
digt stort fokus på de militära 
komponenterna i Nato. Med 
all rätt, det är ju en försvarsalli-
ans. Men man måste vara med-
veten om att det finns två andra 
enormt viktiga punkter i det-
ta; det civila förvarets förmåga 
som ska representeras och den 
politiska nivån där de avgöran-
de besluten fattas.

– Det kommer påverka sek-
torsmyndigheter som behöver 
bemanna befattningarna, det 
påverkar den politiska nivån 
som ska ha representanter i de-
legationer och Natos högkvar-
ter. Och när Sverige ska passa 
in i Natos pussel, då måste vi ha 

en dialog med de svenskar som 
jobbar där. För de är ju där för 
att jobba för Nato, inte direkt 
för Sverige. Då behöver vi ock-
så fler här hemma som jobbar 
med samma sak. Det kommer 
absolut bli en påfrestning på ci-
vila organisationer.

	�Om Sverige skulle drabbas 
av krig, hur länge behöver vi 
klara oss innan Nato backar 
upp?

– Det beror på vilken styrka 
man vill ha på plats, Nato har 
olika insatsförband som står 
med högre och lägre bered-
skap. Ska man plocka ihop trup-
per från olika länder i en större 
konstellation så tar det tid. Det 
har varit en diskussion om att 
man ska ha resiliens på 30 da-
gar innan man behöver stöd. 
Det gäller att ha ett nationellt 
försvar som klarar detta.

	� Sverige har mycket land-
gräns att försvara. Har Nato 
olika krav på olika länder?

– Det har jag svårt att gå in 
på, men givetvis påverkar lan-
dets geografiska struktur och 
demografi vilka krav som kan 
ställas. Är man som till exem-
pel Turkiet ett stort land till 
yta och befolkning och har Na-
tos näst största armé, då är man 
en ganska substantiell bidrags-

givare. Det man framhållit om 
Sverige är att vi är väldigt in-
teroperabla med modern för-
svarsmakt. Vi har en ganska li-
ten numerär men den är skarp 
på det den gör och har gott re-
nommé. Generellt kan man sä-
ga att man ställer mer övergri-
pande krav på det som respek-
tive land ska klara utifrån sina 
egna förutsättningar.

–  Den slutliga bilden av vad 
vi förväntas göra, hur vi pas-
sar in i Nato-pusslet, kommer 
först när vi är fullvärdiga med-
lemmar.

	� Kan Nato ta beslut inom 
Sveriges gränser?

– Nej, Sveriges försvarsför-
måga är alltid en nationell an-
gelägenhet och ansvar. Nato 
kan inte utfärda rättsligt bin-
dande direktiv då man inte är 
en delvis överstatlig organisa-
tion som exempelvis EU är. Sen 
är det alltid så att är du med i en 

allians där huvuddelen tycker 
en sak, då kan det vara lite svårt 
att hålla emot. 

	� Vid krig, vilket stöd behöver 
Försvarsmakten från det civila 
samhället?

– Jag väljer att citera en kol-
lega som sa: det vi behöver är ett 
hyfsat väl fungerande samhälle 
i störd miljö. För vi behöver el-
kraft, vatten, livsmedel, driv-
medel, förskola med mera på 
reguljär basis. Det blir en störd 
miljö i krig, och då vill vi att det 
civila samhället fungerar i den 
miljön.

	�Men förutom det som ni be-
höver även i fredstid, när mås-
te civilsamhället bidra extra?

– Försvarsmakten har givet-
vis särskilda behov. Det kan va-
ra förhandslagring av olika för-
nödenheter. Det kan vara driv-
medel som behöver koncentre-
ras till en landsända. Olika ty-

Representation
”Det kommer absolut bli  
en påfrestning på civila  
organisationer.”
Mattias Thomsson, överste, avdelningschef för  
civil och militär samverkan

Vägen in i Nato – kraven på civilsamhället
Soldat gör honnör mot det amerikanska fartyget USS Kearsage under fartygets besök i Stockholm inför deltagandet i marinövningen Baltops förra året.
 FOTO: ANTONIA SEHLSTEDT/FÖRSVARSMAKTEN
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FAKTA

Nato
	�Mellanstatlig organisation. 

Bildades 1949. Generalsekrete-
rare är Jens Stoltenberg. 
	� Nordatlantiska fördraget, som 

ingicks 1949 med då tolv med-
lemsländer, utgör grunden för 
Nato. Kärnan i fördraget är det 
kollektiva försvaret, vilket inne-
bär att alliansens medlemslän-
der har ömsesidiga försvarsför-
pliktelser gentemot varandra 
och gemensam försvarsplane-
ring.
	� I dag ingår 31 länder i Nato: Al-

banien, Belgien, Bulgarien, Dan-
mark, Estland, Finland, Frankrike, 
Grekland, Island, Italien, Kana-
da, Kroatien, Lettland, Litauen, 
Luxemburg, Montenegro, Neder-
länderna, Norge, Nordmakedo-
nien, Polen, Portugal, Rumänien, 
Slovakien, Slovenien, Spanien, 
Storbritannien, Tjeckien, Turkiet, 
Tyskland, Ungern och USA.
	� Alla medlemsländer har per-

manenta delegationer vid Na-
tohögkvarteret i Bryssel. Med-
lemsländerna bemannar Natos 
olika staber med civil och militär 
personal.
	� Nordatlantiska rådet (NAC) är 

Natos högsta organ där länderna 
oftast representeras av sina Na-

toambassadörer.
	� Sverige är sedan 1994 partner 

med Nato inom ramen för PFF, 
Partnerskap för fred, och har ett 
individuellt partnerskap med 
Nato sedan 2014.

Civil beredskap
	� Det civila beredskapsarbe-

tet inom Nato är inriktat mot tre 
övergripande områden:
l Förmågan att upprätthål-

la politiskt beslutsfattande och 
centrala ledningsfunktioner
l Säkerställandet av viktiga 

samhällsfunktioner
l Civilt stöd till militära verk-

samheter.
	� Resilienskommittén (RC) är 

Natos högsta civila kommitté 
under NAC för frågor om resiliens 
och civil beredskap.
	� Under RC finns sex civila te-

matiska planeringsgrupper för: 
civilskyddsfrågor, civila kommu-
nikationer, energifrågor, trans-
portfrågor, livsmedels- och jord-
bruksfrågor, samt hälsofrågor.
	� Totalt har Nato cirka 450 civila 

experter från allierade och part-
nerländer, varav ett tiotal från 
Sverige.
	�MSB samordnar det civila be-

redskapsarbetet i Sveriges sam-

arbete med Nato inom PFF. MSB 
deltar också i planeringsgruppen 
för civilskydd och är kontakt-
punkt för Euro-Atlantic Disas-
ter Response and Coordination 
(EADRCC), den funktion inom 
Nato som koordinerar civila ka-
tastrofinsatser.

Källor: regeringen.se och msb.se

per av resurser kan behövas på 
en plats där de normalt sett inte 
finns, för att vi behöver den där. 
Det finns planeringar för ett an-
tal omfall kring detta som givet-
vis är hemliga.

–  Ett annat område är trans-
porter. Ska vi förflytta stora 
mängder personal kan det fin-
nas specifika behov. Och speci-
ellt när vi kommer till spårbun-
den trafik eller tillgång till ett 
rederi, resurser vi inte har själ-
va men ett stöd vi kan behöva.

	�Om försvaret behöver till-
gång till järnvägen och stoppa 
ordinarie trafik, krävs det re-
geringsbeslut?

– Rimligen. Den stora utma-
ningen i detta, jämfört med för 
25 år sedan när vi senast jobba-
de med frågorna på riktigt, är ju 
att tidigare var både trafik och 
bansystem en statlig angelä-
genhet. I dag har vi entrepre-
nörer.

– Här behöver vi, inte bara 
för tågtrafiken, få in näringsli-
vet eftersom det är de som löser 
uppgifterna åt sektorsansvari-
ga myndigheter. Försvarsmak-
ten pratar med myndigheter-
na, men de måste ha en väldigt 
tydlig dialog med leverantören. 
Det är enormt viktigt att få in 
dem i diskussionen. Det inne-
bär avtalsskrivning att leverera 

tjänsten förbi höjd beredskap 
och i en eventuell krigssitua-
tion. Det är en jätteutmaning 
och, är jag övertygad om, det 
stora arbetet som sektorsan-
svariga myndigheter står inför.

	� Ansvariga myndigheter har 
i sammanhanget inte före-
skriftsrätt, vilket ni föredragit.

– Sverige har en god historia 
av att samordna genom sam-
verkan. Men vi ser att det skul-
le finnas en förtjänst att ha möj-
lighet att genomföra en före-
skrift inom vissa områden. Att 
ha det verktyget till sitt förfo-
gande innebär ju inte per auto-
matik att det måste användas 
men jag utesluter inte att det 
skulle kunna komma att behö-
vas. Det återstå dock att se hur 
den nya strukturen kommer att 
hantera detta.

	� Annars finns risk för fördröj-
ningar som man inte har tid 
med?

– Det kan givetvis bli en ef-
fekt. Historiskt har det funnits 
och erfarenheterna säger att 
föreskrifter var ett bra verktyg 
att kunna ta till för att komma 
vidare inom vissa områden. Att 
behöva lyfta frågan till en högre 
nivå när det kanske är kort om 
tid med mera i höjd beredskap 
är kanske inte alltid optimalt 

men det är i huvudsak en fråga 
att ta i för det civila försvaret.

	� Värdlandsstöd, att stötta 
allierade, beskrivs som en upp-
gift för civila försvaret, men 
det måste väl också vara en 
försvarsfråga?

– Alla har en roll när vi kom-
mer till värdlandsstöd. Det är 
enormt mycket interaktion 
mellan civilt och militärt för 
att komma i mål med frågorna.  
Det bästa är förtänksamhet. Att 
man har ett antal scenarion och 
planer och inte ska organisera 
det här när det händer, för det 
kommer man inte hinna med.

	� Förutom basala behov som 
mat, logi, drivmedel med mera, 
vad mer ingår för värdlands-
stödet?

– Det kan vara vilka tillstånd 
som behövs för att passera 
gränsen och ha viss materiel 
med, vilket lagrum de lyder un-
der, är det fred, kris eller krig? 
Och om de ska befinna sig i Sve-
rige under några veckor, får de 
försvara sig själva eller måste vi 
försvara dem? Värdlandsstödet 
är en viktig del av vår planering 
och vår verksamhet, absolut.

PER LARSSON

– Vänta inte på styrning 
och dokument. Gå ut och 
gör praktiska saker. Ta ini-
tiativ. 

Malin Persson, militär-
rådgivare vid FN-högkvar-
teret i New York, poängte-
rar vikten av förberedelse 
och att samarbeta med – 
alla.

	� – Och det är dags nu, för den 
förberedde överlever.

Under pandemin tog Malin 
Persson, då förbandschef på 
Skaraborgs flygflottilj, F7, in-
itiativ till samarbete mellan 
civil och militär räddnings-
tjänst. 

Militärens flygplatsbrand-
män var redo att rycka ut ut-
anför sitt område. Det samö-
vades med sjukvården för att 
kunna flyga ambulanser med 
vårdare och patienter i Her-
kulesplan. Tillsammans med 
omgivande kommuner bild-
ades ett krisberedskapsråd.

– På vårt initiativ. För vi vil-
le veta att det funkar med vård 
och omsorg så vi kan fortsätta 
vårt jobb. Det här blev starten 
på ett närmare samarbete än 
vi haft tidigare.

Malin Persson konstaterar  
att militären ska kunna stöd-
ja samhället under krisför-
hållanden, och civilsamhället 
kunna lära känna och stödja 
militären.

– Knyta starkare band mel-
lan aktörer är otroligt bra för-
beredelser när det blir pro-
blem.

Erfarenheter från Ukraina 
ligger nära till hands. Alla blir 
involverade, men i olika ut-
sträckning.

– I en stad kan man sitta på 
torget och dricka kaffe, i en 
annan sitter man i skydds-
rum. Så kommer det se ut även 
i Sverige om vi hamnar i krig. 
I Ukraina har hela samhället 
blivit smärtsamt medvetet 
om vikten av att alla är enga-
gerade, alla har lärt sig att kla-
ra sig själva och att samarbe-
ta. Det är totalförsvar, och en 
viktig del av vad vi måste göra 
i Sverige.

När det flögs vapen  från flot-
tiljen till Ukraina utvecklades 
en hotbild mot F7 som har ci-
vila boende inne på området 
och i närheten av basen.

– Då måste man samarbeta. 
Vi kallade till oss kommunen 
om barnpassning och evaku-
ering av boende i närheten. 
Vi hade ju en avsiktsförkla-
ring för utvecklad samverkan 
av krisberedskap och plane-
ring av totalförsvaret. Och det 
arbete vi gjort innan betala-
de sig nu. Medborgarna i by-
arna runt omkring blev våra 
extra ögon och öron och rap-
porterade till oss om något var 
skumt. 

Gräv där du står , vänta inte 
på att någon säger vad du ska 
göra, är Malin Perssons råd.

– Gör det här när varorna 
finns på hyllan, när det finns 
någon som har tid att lära ut. 
Förberedelserna måste göras 
nu. För sen är alla upptagna 
med att hantera nödläget, och 
då finns det heller inga varor. 
Allt blir så mycket svårare om 
man inte pratat om det innan. 

Skapa rutiner för hur du kan 
agera snabbt och effektivt vid 
oförutsedda händelser, upp-
manar hon.

– Arbeta på dina relationer. 
Relationer och åter relationer. 
Man kan inte alltid komma 
överens, men man kan kom-
ma fram till lösningar. 

Och prata inte bara med de 
ni har möten med. Prata med 
företag, med lokalbefolkning-
en. 

– Civilbefolkningen vill 
hjälpa till, ni kommer få mer 
stöd än ni kunde tro. Och det 
är dags nu. För den förbered-
de överlever. 

PER LARSSON

”Den förberedde 
överlever”

Malin Persson
 FOTO: ASTRID AMTÉN, 

FÖRSVARSMAKTEN

Vägen in i Nato – kraven på civilsamhället
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FALUN
Maja Norling blir ny ordina-
rie räddningschef i förbun-
det Dala Mitt och kommer 
därmed att vaka över fem 
kommuner tillsammans 
med förbundsdirektören Ka-
tarina Mowitz.

– Två kvinnor i den högsta 
ledningen har ett symbol-
värde, menar hon.

	�Det borde väl egentligen inte 
behöva väcka uppmärksamhet, 
men det gör det: Räddnings-
tjänsten Dala Mitts nya styre.

Det är fortfarande relativt 
ovanligt med tjejer i yrket över 
huvud taget, så när den högsta 
ledningen nu består av två kvin-
nor blir det förstås en snackis.

Och det välkomnar rädd-
ningschefen Maja Norling och 
förbundsdirektören Katarina 
Mowitz.

– Det har enbart varit posi-
tiva kommentarer, sedan är 
detta en konservativ bransch 
där man undrar ”men hur kan 
du, utan utbildning inom det-
ta?”, men det handlar inte om 
att jag är kvinna, säger Katari-
na Mowitz och tillägger att hon 
kommer från en annan konser-
vativ värld, nämligen skogsnä-
ringen.

– Jag har fått mycket hejarop, 
berättar Maja Norling. ”Vad kul 
att du visar vägen” – de tycker 
att det är coolt.

Medan Katarina Mowitz  roll 
som förbundsdirektör har ett 
övergripande ansvar med fo-
kus på budgetfrågor och kon-
takt med politiken kommer 
Maja Norling, som tidigare va-
rit tillförordnad räddnings-
chef, att vara operativt ansvarig 
för verksamheten i fem kom-
muner i Dalarna med tre hel-
tidsstationer, rib-styrkor och 
värn.

– Mer vinklat mot lagstift-
ning, att upprätthålla en viss 
förmåga och hur vi ska formera 
oss, förklarar hon.

Katarina Mowitz och Ma-
ja Norling arbetar i förbundets 
alla fem kommuner men vi träf-
fas på stationen i Falun där det 
hänger en tavla på väggen med 
rader av foton på medarbetare. 

Också i Dala Mitt  är det få 
kvinnliga medarbetarna och 
om det har någon betydelse att 
just två tjejer styr så är det möj-
ligtvis i symbolvärdet, menar 
Katarina Mowitz.

– Att det faktiskt är möjligt, 
även i andra organisationer. 
Och för att få fler som inte är 
den traditionella stereotypen 
för en brandman att söka sig 
hit, för det behövs om du ska ut-
veckla räddningstjänsten. På så 

vis är det viktigt. Det är inte en 
könsfråga överhuvudtaget ut-
an handlar om förmåga och vad 
man kan bidra med. Vi har en 
jätteutmaning i att räddnings-
tjänsten inte speglar det svens-
ka samhället. Punkt, utbrister 
Katarina Mowitz engagerat.

Hon berättar att en vilja att 
ge tillbaka till samhället var en 
av de saker som lockade henne 
till räddningstjänsten. Inom 
Dala Mitt finns dock ingen sär-
skild strategi för att locka fler 
”o-stereotypa” medarbetare. 

Bara genom att  vara annorlun-
da hoppas man föregå med gott 
exempel, utan att göra en grej 
av det. Rekryteringsbehoven 

är stora även här, framförallt 
inom rib-styrkorna. Och även 
om det är bra med sökande till 
heltidstjänsterna finns oros-
moln också där, enligt Katarina 
Mowitz.

– Nya regler för nattvilan 
som gör att schemat ändras till 
delade dygn och den höjda be-
redskapen som många kanske 
inte är helt bekväma med, sä-
ger hon.

Enligt Katarina Mowitz  är den 
största förklaringen till att tje-
jer inte söker oftare, att de inte 
tror att de klarar av jobbet, och 
det är räddningstjänstens an-
svar att visa att de har fel, men-
ar hon.

– Det är en del av vårt uppdrag 
och ju fler tjejer man har ute på 
stationerna som är beredda att 
visa upp sig, om man säger så, 
desto fler blir sporrade. Det är 
jätteviktigt med förebilder och 
att vara synliga i områden där 
vi inte varit så synliga tidigare, 
bland första och andra genera-
tionens invandrare som kanske 
inte vet att det är möjligt att sö-
ka, ”va, går det? Det visste jag in-
te ens att jag får som kvinna”.

Omställningen är ett nötan-
de och det kommer att ta 10-15 
år att få en förändring, tror Ka-
tarina Mowitz, som även kan 
tänka sig att se över den stora 
vikt som läggs vid resultaten av 
fystesterna i dag.

”Symbolvärde med två kv innor”

FAKTA

Räddningstjänsten 
Dala Mitt
	� Ett förbund med fem kommu-

ner: Falun, Borlänge, Säter, Gag-
nef och Ludvika.
	� Tre heltidsstationer.
	�Omfattar cirka 160 000 invå-

nare.
	� Cirka 2 500 larm under 2022.
	� Av 408 anställda är 26 kvin-

nor, sex av dem arbetar heltid 
inom den operativa verksam-
heten.

Maja Norling och Katarina Mowitz vakar över fem Dalakommuner tillsammans som räddningschef respektive förbundsdirektör.  FOTO: ANNA HÅLLAMS
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”Symbolvärde med två kv innor”

Katarina Mowitz
	� Ålder: 50 år.
	� Gör: förbundsdirektör i Rädd-

ningstjänsförbundet Dala Mitt 
sedan november 2022.
	� Bakgrund: utbildad jägmäs-

tare och kommer från skogs-
branschen, lokalt och nationellt.
	� Bor: naturnära utanför Falun.
	� Intressen: jagar med hund, 

åker skidor och sjunger i jazzen-
semble.

Maja Norling
	� Ålder: 37 år.
	� Gör: räddningschef i rädd-

ningstjänstförbundet Dala Mitt 
från 1 juli.
	� Bakgrund: brandingenjör med 

bakgrund i bland annat Norrkö-
ping och Jämtland.
	� Bor: med familj i Leksand.
	� Intressen: spelar padel, fotboll 

och är tränare i Leksand.

– Räddningstjänsten är en 
fantastisk arbetsplats. Det är 
en förmån att få vara en del av 
samhället och hjälpa till. Alla 
kan vara med och som samhäl-

let ser ut behöver vi se olika ut. 
Kom och hjälp till – tjejer och 
killar!

JOHAN WANGSTRÖM

PROFILER

Maja Norling och Katarina Mowitz vakar över fem Dalakommuner tillsammans som räddningschef respektive förbundsdirektör.  FOTO: ANNA HÅLLAMS

För att Turkiet och västra 
Balkan bättre ska klara att 
förebygga de risker som 
jordbävningar och hälsokri-
ser för med sig, ska MSB le-
da sin hittills största inter-
nationella insats inom ka-
pacitetsutveckling.

	� Programmet heter IPA 
Care, Capacity for Risk Ma-
nagement of Earthquakes and 
Health Emergencies. Budge-
ten är på 128 miljoner kronor 
och löptiden sex år.

– Det här är 
en unik möj-
lighet för MSB 
att ta ett stort 
ansvar. Med 
både vår bre-
da och djupa 
expertis inom 
kapacitets-
utveckling är 
vi med och bygger bestående 
motståndskraft som höjer sä-
kerheten för befolkningarna 
på västra Balkan och i Turkiet, 
säger Robert Wallén, chef för 
MSB:s operativa avdelning.

– Jag vill sätta ytterligare 
ljus på att vårt internationella 
engagemang inte stannar vid 

snabba krisinsatser utan att vi 
också både driver och deltar i 
långsiktiga internationella ut-
vecklingssamarbeten, under-
stryker Robert Wallén.

I utvecklingsinsatserna är 
Turkiets och västra Balkan-
ländernas medlemskap i EU:s 
civilskyddsmekanism central. 

Det handlar om att kunna an-
vända civilskyddsmekanis-
men optimalt för att på bästa 
sätt både ge och ta emot stöd.

Under 2023 går MSB:s roll 
ut på att säkra att allt är på 
plats för att utvecklingsinsats-
erna ska kunna komma igång 
tidigt 2024.

MSB leder rekordstor 
utvecklingsinsats

FAKTA

IPA Care
	� IPA Care har full kostnadstäckning från EU-kommissionens ge-

neraldirektorat DG ECHO. Som koordinator för programmet leder 
MSB ett konsortium av organisationer som tillsammans håller i en 
kommande mix av utbildningar, övningar och andra insatser i del-
tagarländerna.
	� I konsortiet ingår Karolinska institutets kunskapscentrum för 

global katastrofmedicin, Italiens civilskyddsmyndighet, Kroatiens 
och Rumäniens inrikesdepartement samt två italienska forsk-
ningsstiftelser inom miljöövervakning respektive att förebygga se-
ismologisk risk.
	� Syften:
l stärka de juridiska ramverken inom katastrofriskhantering och 

öka kapaciteten att hindra, förbereda och svara upp mot konse-
kvenserna av jordbävningar och hälsorelaterade kriser,
l stärka den operativa förmågan att identifiera och förebygga 

risker liksom respondera i händelse av jordbävningar och hälsokri-
ser,
l stärka beredskapen och den operativa förmågan att agera re-

gionalt, över gränser och på lokal nivå liksom ge och ta emot stöd 
inom ramen för EU:s civilskyddsmekanism. Mekanismen grunda-
des 2001 och har sedan dess aktiverats över 650 gånger för att ge 
stöd i kriser.

Robert Wallén

Nyligen ställdes ytterli-
gare två svenska skopan-
de flygplan till förfogande 
för brandbekämpning in-
om EU.

Det innebär att Sverige 
nu har fyra plan som kan bi-
stå vid insatser även inter-
nationellt.

	� – Vi är mycket glada över 
att ytterligare två skopande 
flygplan blir en del av rescEU. 
Styrkan i EU-samarbetet är 
att vi kan använda våra sam-
lade resurser på ett effektivt 
sätt. Sverige är en del av EU:s 
beredskap, på samma sätt som 
EU är en del av Sveriges, säger 
Robert Wallén, chef för opera-
tiva avdelningen på MSB.

Alla fyra flygplanen kan 
fortfarande användas natio-
nellt, när de inte behövs på 
EU-uppdrag.

– När flygplan genomför in-
satser utomlands har vi möj-

lighet att kompensera den na-
tionella beredskapen genom 
att öka antalet helikoptrar i 
beredskap. Det gör att vår egen 
beredskap för brandbekämp-
ning kan behållas. Enligt nu-
varande avtal har vi tillgång 
till minst tio helikoptrar, säger 
Nils Vaernholt, enhetschef för 
nationella insatser och civil-
skydd på MSB.

Sverige har varit en del av 
rescEU sedan 2019. Första 

gången flygplanen aktivera-
des internationellt var 2021 
vid stora skogsbränder i Grek-
land. Under sommaren 2022 
stöttade Sverige både Frank-
rike och Tjeckien med sko-
pande flygplan vid storskaliga 
bränder.

I år förstärks den samlade 
EU-beredskapen med fler re-
surser, bland annat fler flyg-
plan och prepositionerad 
markpersonal i riskområden.

Ytterligare två skopande 
flygplan till förfogande

Flygplanen kan användas nationellt när de inte behövs på 
EU-uppdrag.  FOTO: GUNNO IVANSSON/ARKIV
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	�Han kommer in till mötesrummet på för-
svarsdepartementet lite med andan i halsen 
och konstaterar att schemat är oerhört inten-
sivt.

– Jag och Pål (Jonson, försvarsminister) 
brukar säga att jobbar man i försvarsdeparte-
mentet 2023, då jobbar man hårt. Vi försöker 
naturligtvis leda genom exempel, så det blir 
väldigt långa dagar men det är för ett viktigt 
ändamål.

Carl-Oskar Bohlins  roll är att förändra och bi-
dra till återuppbyggnad av vårt civila försvar 
och därmed höja förmågan i det svenska total-
försvaret, i en tid då Sverige befinner sig i det 
allvarligaste säkerhetspolitiska läget sedan 
andra världskriget.

Samtidigt behöver landet kunna hantera 
fredstida kriser, såsom naturkatastrofer och 
pandemier. Detta har lett till den största sats-
ningen på civilt försvar i modern tid.
	� Vilka frågor är allra viktigast att få fart på?
– Alla, utbrister ministern med ett skratt.
– Det handlar ju om att skapa en kedja utan 

svaga länkar, och så fort man börjar gå in och 
specifikt peka på vilka som är våra svagaste 
länkar är man inne på ett lite känsligt områ-
de. Men det är klart att det finns ett antal stora 
frågor: hur vi hanterar hela vår försörjnings-
beredskap, skyddet av civilbefolkningen, rädd-
ningstjänsten under höjd beredskap och så cy-
berfrågorna som skär igenom hela samhället i 
sin betydelse för motståndskraften.
	�Går det att skapa en kedja helt utan svaga 

länkar?
– Det går att göra alla svaga länkar starkare, 

så kan vi säga.
Ministern berättar att han länge haft ett 

stort säkerhetspolitiskt intresse, som bottnar 
i att det under uppväxten i Borlänge pratades 
mycket samhällsfrågor i hemmet.

Han engagerade sig tidigt i kommunpoliti-
ken och blev 2010 ordinarie riksdagsledamot. 

Sedan dess har han bland annat varit talesper-
son för bostads- och näringspolitik samt suttit 
en vända i justitieutskottet.

Dalarna har  Carl-Oskar Bohlin hela tiden va-
rit trogen. Där bor hustrun och barnen kvar, 
medan han själv veckopendlar till huvudsta-
den.

– Det är en hopplös pendling och ett evigt 
pusslande men jag kommer aldrig flytta till 
Stockholm. Jag tycker det vore ett fattigdoms-
bevis om alla statsråd tvingades bo här. Sam-
tidigt är uppdraget verkligen inte designat för 
att man ska kunna bo någon annanstans. Jag 
beklagar mig inte, men det blir svårare att få 
ihop det.
	� Tvekade du inför uppdraget?
– Nej, det gjorde jag inte, säger han med ef-

tertryck.
– För det är en ynnest att få förtroendet och 

möjligheten att verkligen vara med och försö-
ka påverka och förändra samhället till det bätt-
re. Så det är inte svårt att gå till jobbet, det är 
bara praktiskt knöligt ibland.
	�Hur hanterar du längtan efter barnen?
– Det är svårt, givetvis. Som väl är finns Fa-

cetime och en massa andra bra saker som gör 
att man ”kan ses” varje dag. Det blir desto mer 
intensivt när jag är hemma.

Han säger att  posten som minister för civilt 
försvar har flera gemensamma kontaktytor 
med hans tidigare roller, inte minst den som 
ordförande i näringsutskottet, eftersom det 
rör en stor del av försörjningsfrågorna och 
resiliensen i samhället. Därför kändes över-
gången naturlig.

– Dessutom är jag lagd så som person att jag 
grottar ner mig i det jag har framför mig.
	� Det framhålls ofta att civilt och militärt 

försvar måste gå i takt. MSB och andra myn-
digheter föreslår åtgärder för 27 miljarder om 
året i fem år. Klarar Sverige den satsningen?

STOCKHOLM · Carl-Oskar Bohlin klev in på försvarsdepar-
tementet den 18 oktober 2022, som den första ministern för civilt 
försvar i Sverige sedan 40-talet. 
Tjugofyra7 har träffat dalmasen som vägrar flytta till Stockholm, 
har varit en prepper sedan innan det var coolt och som känner att 
det säkerhetspolitiska paradigmskiftet flåsar honom i nacken.

Tunga arbetsuppgifter och långa dagar till trots – det är en avspänd och glad minister som följer med ut från försvarsdepartementet för att fotograferas i försommarvärmen. ”Vilket skönt väder, jag hinner aldrig komma ut något på dagarna i vanliga fall”.
 FOTO: MELKER DAHLSTRAND

”Jag var en 
prepper innan 
det var coolt”

Ynnest
”Så det är inte 
svårt att gå till 
jobbet, det är 
bara praktiskt 
knöligt ibland.”
s

– 27 miljarder uppgår till mer än det totala 
reformutrymmet de senaste åren per år och 
det blir någonstans en politisk avvägning; vilka 
utgifter ska vi väga mot varandra? Den här re-
geringen har varit mycket tydlig med att det är 
en prioriterad fråga att satsa på det civila för-
svaret – exakt vilka belopp det kommer handla 
om återkommer vi om.
	�MSB anser i utredningen om återaktivering 

av civilplikten att antalet brandmän behöver 
fördubblas med hjälp av civilplikt. Kan det bli 
verklighet?

– Det finns ett stort behov av förmågeök-
ning i sektorn kommunal räddningstjänst och 
en del av det har vi börjat adressera genom att 
försöka få till det här snabbspåret för civilplikt. 
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Tunga arbetsuppgifter och långa dagar till trots – det är en avspänd och glad minister som följer med ut från försvarsdepartementet för att fotograferas i försommarvärmen. ”Vilket skönt väder, jag hinner aldrig komma ut något på dagarna i vanliga fall”.
 FOTO: MELKER DAHLSTRAND

Avreglering
”Det vi har 
glömt bort i 
den här diskus-
sionen är frå-
gan om rådig-
het .”
s 

Så det är en fråga vi arbetar med, sedan är det 
svårt att sätta ner foten kring den exakta nu-
merären. Det handlar om hur vi, med de resur-
ser vi har till vårt förfogande, får upp förmågan 
i det civila försvaret över linjen med en bredd.
	�Många räddningstjänster med deltids-

brandmän har problem att behålla personal 
och rekrytera ny sådan. Har regeringen något 
vapen för att motverka det?

– Man får inte glömma bort att botten-
plattan här är ett kommunalt ansvar och det 
är av största vikt att alla kommuner och kom-
munförbund prioriterar de här frågorna i det 
säkerhetspolitiska läge som Sverige befinner 
sig i.

När det gäller  överenskommelsen om 

dygnsvila för brandmännen har Carl-Oskar 
Bohlin varit tydlig med att regeringen inte 
brukar recensera kollektivavtal eftersom det-
ta, i enlighet med den svenska modellen för ar-
betsmarknaden,  är en fråga för parterna.

Till följd av det  säkerhetspolitiska läget har 
regeringen gett Socialstyrelsen i uppdrag 
att bygga upp ett statligt säkerhetslager med 
traumavårdsutrustning.

Regeringen väntar  även på en utredning 
som tittar på hur Sverige ska arbeta med för-
sörjningsberedskap, säkerställande av försörj-
ningskedjor och produktionsomställning.

Carl-Oskar Bohlin vill dock inte sätta lik-
hetstecken mellan de negativa följderna av 

just in time-principen och avregleringen.
– Då tror jag man begår ett logiskt misstag. 

Avregleringar som sådana säger egentligen 
ingenting om något annat än huvudmanna-
skap. Det vi har glömt bort i den här diskussio-
nen är frågan om rådighet, det vill säga vikten 
av att samhället säkerställer rådighet över vis-
sa saker för att kunna styra och påverka sådant 
som ett samhälle för sin egen självbevarelse-
drift har ett intresse av att kunna påverka.

– Det är alltså inte i första hand alltid intres-
sant vem som äger en verksamhet, men det 
måste säkerställas att den verksamheten un-
der vissa omständigheter kan göra vissa 
saker.
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Han tillägger att pandemin för-
stås blixtbelyst bristerna i just in ti-
me-samhället.

– Den gjorde oss uppmärksamma på att vi 
borde haft samma typ av skyddsvallar för me-
kanismer som vi en gång trodde behövdes en-
bart för krig. Näringslivets omställningar blir 
ännu mer verksamma och genomarbetade om 
det finns en plan på förhand. Vi håller på att 
dra slutsatser på en lång rad områden.
	� Sedan kriget i Ukraina bröt ut har den 

svenska frivilligheten ökat markant. Behövs 
fortsatt tillväxt och vad gör regeringen i så 
fall för att stimulera den?

– Frivilligheten är ett uttryck för försvarsvil-
jan och vi vill ju naturligtvis att försvarsviljan 
ska öka eftersom det är kittet och fundamen-
tet i det svenska totalförsvaret. Glädjande nog 
ser vi, även om det är på grund av tråkiga om-
ständigheter, att försvarsviljan i Sverige ökar. 
Det är ett styrkebesked för Sverige som nation. 
Klarar man av att omvandla försvarsvilja till 
förmåga har man kommit en bra bit i bygget av 
ett starkare totalförsvar. Det ska vi naturligtvis 
stödja så gott vi bara kan.
	�Hur då?
– Till exempel genom att MSB ger totalt 110 

miljoner till frivilliga försvarsorganisationer. 
Det är ett mycket viktigt bidrag för den här 
verksamheten.
	� Samtidigt funderar forskare vid FOI på om 

försvarsviljan verkligen kan bli högre, eller om 
målet bör vara att bibehålla den höga försvars- 
vilja som redan finns. Vad tänker du om det?

– Det viktiga är att se till att det svenska sam-

hället, eller staten, möjliggör för människor att 
omsätta sin försvarsvilja i någonting som ska-
par förmåga. Det måste ske framförallt med 
frivilligheten som verktyg men också genom 
plikt.

Det sistnämnda  gör att regeringen snart 
hoppas fatta beslut om att tillsätta en utred-
ning som ska titta på förutsättningarna att 
kraftigt utöka civilplikten i fler samhällssek-
torer än kommunal räddningstjänst. Carl-Os-
kar Bohlin säger att det skulle kunna hand-
la om exempelvis elförsörjning och sjukvård. 
Tanken är också att utredningen ska titta på 
hur den allmänna tjänsteplikten kan använ-
das på ett ändamålsenligt sätt.
	�Något som också kan sorteras in under för-

svarsviljeparaplyet är hemberedskapen. Hur 
ser din hemberedskap ut?

– Den är mycket god, jag var en prepper re-
dan innan det var coolt, ha ha. Jag tycker om 
att kunna klara mig själv, det ligger väl i själv-
bilden – både i min politiska utgångspunkt och 
i att jag bor på landet i Dalarna. Vi klarar oss 
bra på egen hand om det skulle behövas.
	�Hur länge då?
– I nästan alla tänkbara situationer skul-

le jag vara här på jobbet men vi har naturligt-
vis en plan för hur familjen ska kunna reda sig 
även utan en lika stor medverkan från mig. Vi 
pratar om månader. Har man en jordkällare 
och tillgång till vatten ska det mycket till för 
att man inte ska klara sig under en lång tid, så 
det låter mer märkvärdigt än vad det är, säger 
Carl-Oskar Bohlin medan han, som under hela 

intervjun, gestikulerar livligt.
	� Förut nämnde du cyberfrågornas betydelse 

för motståndskraften. Myndigheter, kom-
muner och regioner får numera ansluta till 
intranätet SGSI (Swedish Government Secure 
Intranet). Att myndigheter håller viktig infor-
mation utanför internet, är det framtiden för 
att undvika hackerattacker?

– Jag tror inte man ska stirra sig blind på en 
lösning. Det kan i vissa avseenden vara ett ända-
målsenligt sätt att hantera information på, och 
i andra avseenden kanske ett praktiskt ogörligt 
sätt. Sannolikt kommer inte myndigheter kun-
na operera enbart genom att använda ett slutet 
intranät inom staten, utan behöver ha datakon-
takter med omvärlden. Då måste man vinnläg-
ga sig om att hela infrastrukturen man arbetar 
med lever upp till höga standarder.

Här, betonar han,  finns en lång resa att göra, 
både för det privata näringslivet och den of-
fentliga sektorn. Regeringen arbetar just nu 
med en ny cybersäkerhetsstrategi och minis-
tern tillägger att staten ska ha en aktiv roll i att 
hjälpa alla aktörer att göra rätt, både genom att 
sprida information om sårbarheter men ock-
så genom att exempelvis aktivt kunna bistå vid 
olika typer av cyberangrepp.

– Men det grundläggande arbetet måste gö-
ras av varje enskild aktör, annars blir det ett 
ogörligt projekt.

Han bjuder på en liknelse han gärna använ-
der när det pratas cybersäkerhet:

– 1970 stals det ungefär 30 000 bilar i Sveri-
ge och 2020, när vi hade dubbelt så många bi-

Prepper
”Jag tycker om 
att kunna kla-
ra mig själv, 
det ligger väl 
i självbilden – 
både i min poli-
tiska utgångs-
punkt och i att 
jag bor på lan-
det i Dalarna.”
 

Carl-Oskar Bohlin säger att det inte bara handlar om att lämna ifrån sig något bättre än det han tog i sin hand när han började, utan också att göra det med stor skyndsam-
het.  FOTO: MELKER DAHLSTRAND
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lar, stals det 10 000 stycken. Det beror ju inte 
i grunden på att polisen blivit bättre på att ut-
reda bilstölder eller att bilar är värda mindre 
eller att kriminella inte behöver bilar, utan 
på att bilar av olika anledningar blivit mindre 
attraktiva att stjäla. Precis på samma sätt be-
höver man tänka kring den här infrastruktu-
ren. Det ska inte vara värt mödan att genom-
föra storskaliga och ibland mycket skadliga 
attacker. En inte obetydlig del i att bygga re-
siliens i infrastrukturen är också att ställa hö-
gre krav på tillverkarna av programvara.

Och han anser  att det är bråttom, likt det 
mesta som ligger på hans bord. På frågan vad 
han vill lämna för avtryck svarar Carl-Oskar 
Bohlin att det inte bara handlar om att läm-
na ifrån sig något bättre än det han tog i sin 

hand när han började, utan också att göra det 
med stor skyndsamhet.

– Vi tenderar ibland i Sverige att leva med 
känslan av att tid inte är en kostnad – att lag-
stiftning och reformer ska bli perfekta och 
hålla. Naturligtvis är allt sådant jätteviktigt 
men vi värderar sällan tid som en risk, det vill 
säga kostnaden om saker inte blir gjorda. Det 
tycker jag är nånting som generellt vi i reger-
ingskansliet, men också på alla myndigheter, 
behöver börja fundera över. Om man jobbar 
med frågor som är knutna till en säkerhets-
politisk kontext 2023 behöver man känna att 
det säkerhetspolitiska paradigmskiftet flåsar 
en i nacken. Vi vet inte vad som väntar runt 
hörnet.

MARIA HANSEN

PROFIL

Carl-Oskar Bohlin

Intervjun avslu-
tas utomhus, 
innan ministern 
skyndar vidare 
till nästa möte.  
FOTO: TOM SAMU-

ELSSON/REGERINGS-

KANSLIET

17 oönskade händelser har 
identifierats som de allvarli-
gaste, mest betydande och re-
alistiska hoten mot Sverige.

Några av händelserna är vi-
rusutbrott, skogs- och vegeta-
tionsbrand, dammhaveri, sa-
botage mot kritisk infrastruk-
tur och terrorattentat.

	�Hoten tas upp i den nationella 
risk- och sårbarhetsbedömning 
(NRSB) som MSB överlämnat till 
regeringen.

NRSB ger en bild av vilken typ 
av möjliga och allvarliga händel-
ser som det behöver byggas en 
stark civil beredskap att motstå. 
Däremot förutsäger den inte vad 
förväntas hända den närmaste ti-
den och omfattar heller inte allt 
som skulle kunna inträffa.

Bedömningen fokuserar  på freds-
tida krissituationer. När sårbar-
heter åtgärdas stärks den grund-
läggande robustheten. Därför är 
bedömningen relevant för upp-
byggnaden av det civila försvaret, 
anser MSB.

I den samlade bedömning-
en lyfter MSB fram tre områden 
som visar sårbarheter i flera be-
redskapssektorer, och som därför 
kan sägas ligga på en övergripan-
de samhällsnivå. De tre områdena 
är elavbrott, personalbortfall och 
it-störningar. 

Det konstateras att om åtgärder 
vidtas för att minska sannolikhe-
ten för konsekvenser inom områ-
dena, eller för att dämpa dem om 
de inträffar, kan flera allvarliga 
sårbarheter nås samtidigt.

I bedömningen av risker  redo-
visas de 17 oönskade händelser 
som bedöms utgöra de allvarli-
gaste och mest betydande hoten 
och riskerna. Om hoten realiseras 
är farhågorna stora att var och en 
av händelserna skulle få allt från 
allvarliga till katastrofala konse-
kvenser.

Regeringen och regeringskans-
liet är huvudmottagare av NRSB 
som ska kunna ligga till grund för 

beslut som bidrar till en utveck-
ling av Sveriges civila beredskap 
och för att både förebygga, förbe-
reda och hantera risker. 

NRSB ligger även till grund för 
fördelningen av det så kallade 
krisberedskapsanslaget.

Bedömningarna bygger i för-
sta hand på uppgifter från statli-
ga myndigheters redovisade risk- 
och sårbarhetsanalyser (RSA) 
som lämnas till regeringen och 
MSB vartannat år. Även informa-
tion och uppgifter från tidigare 
relevanta utredningar, rapporter, 
analyser och omvärldsbetraktel-
ser har haft inverkan på bedöm-
ningarna.

NRSB ersätter tidigare  
NRFB (nationella risk- och för-
mågebedömningen). Det inne-
bär att MSB numera bedömer 
särskilt allvarliga hot och risker, 
samt identifierar sårbarheter på 
övergripande samhällsnivå och 
per beredskapssektor. Tidigare 
resonerades om förmåga och be-
skrevs förmågebrister.

Fotnot: Den nationella risk- och 
sårbarhetsbedömningen finns att 
läsa på msb.se

De 17 allvarligaste 
hoten mot Sverige

FAKTA

Allvarligaste hoten
(utan rangordning)
	� Virusutbrott 
	� Storm 
	� Skyfall 
	� Värmebölja och torka 
	� Skogs- och vegetationsbrand 
	� Solstorm 
	� Dammhaveri 
	� Kärnteknisk olycka 
	� Kemikalieolycka 
	�Maritim olycka 
	� Nätsammanbrott i elsystemet 
	� Terrorattentat 
	� Sabotage mot kritisk infrastruk-

tur 
	� It-incident 
	� Störning i internationella han-

delsflöden 
	� Våldsamt upplopp
	� Händelse utomlands (många 

människor med hemvist i Sverige 
drabbas av en kris eller katastrof 
utomlands).

	� Föreskrifter som krävs för att 
aktivera civilplikten har gått ut 
på remiss. 

1 mars lämnade MSB svar till 
regeringen om de åtgärder som 
behövs för att aktivera civilplik-
ten inom kommunal räddnings-
tjänst.

För att införa civilplikten be-
hövs föreskrifter. Den remiss 
MSB nu skickat ut omfattar tre 
föreskrifter:

	� krigsplacering av civilpliktiga
	� repetitionsutbildning för ci-

vilpliktiga
	� ledighet och fritid för civilplik-

tiga under tjänstgöring.
Remisstiden går ut 19 juni, 

därefter ska synpunkter tas om 
hand. Det finns ännu inget re-
geringsbeslut på att aktivera ci-
vilplikten, men MSB arbetar uti-
från att föreskrifterna ska träda i 
kraft 1 oktober. 

Föreskrifter om civilplikt på remiss

Snickra och hoppa fallskärm är några av ministerns intressen. ”Fast det mesta hör till en av-
lägsen dåtid, minns inte när jag hann sätta foten i min verkstad senast”.

	� Ålder: 37 år.
	� Bor: på landet utanför Borlänge.
	� Familj: fru och småbarn.
	� Bakgrund: engagerade sig tidigt i kommun-

politiken i Borlänge, valdes 2005 till ordföran-
de för Moderata ungdomsförbundet i Dalarna. 
Studerat på juristlinjen vid Uppsala universitet 
(”uppsatsen ligger och väntar på grund av att 
jag kom in i riksdagen”). Ordinarie riksdagsle-
damot sedan 2010.
	� Intressen: ”Många. Tycker om att snick-

ra, hålla på i min verkstad, vara ute i skog och 
mark. Förr var det mer åt adrenalin-hållet med 
fallskärmshoppning och off pist-åkning, nu är 

jag lika glad över en svamptur. Fast det mes-
ta hör till en avlägsen dåtid, minns inte när jag 
hann sätta foten i min verkstad senast. Men 
allt har sin tid”.
	� Varför han fastnade för fallskärmshoppning: 

”Tror det handlar mycket om känslan av egen-
kontroll, man är väldigt utlämnad till sig själv 
plus att det förstås är en enormt speciell upp-
levelse. Håller man som jag på med något till 
vardags som liksom aldrig riktigt börjar och ald-
rig tar slut, är det ett väldigt bra sätt att kopp-
la av på eftersom man inte kan vara någon an-
nanstans i tankarna. Jag har inte slutat hoppa, 
bara tagit en paus på obestämd framtid”.

-
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Brandbil blev vägen till Sverige
SEGERSTAD
San Punt, 32, tröttnade på 
trångboddheten i Holland.

Så han köpte en gammal 
brandbil och flyttade till 
Sverige för ett mer självför-
sörjande liv.

	� Brandbilen har varit hans 
hem under de senaste två åren. 
Det började med att San Punt 
kom ur ett långt förhållande, 
flyttade från radhuset i den 
holländska staden Amersfoort 
och hade svårt att hitta någon-
stans att bo. 

– Jag frågade mig själv om jag 
ens ville vara kvar i Nederlän-
derna och kom fram till att sö-
ka efter en bättre plats att bo 
på. Nederländerna är dyrt, har 
mycket folk på liten yta och det 
finns inte natur så man kan bo 
så här, säger han och slår ut med 
armen.

Vart man än  vänder blicken 
syns skog eller åkermark. Det är 
en av de första riktigt varma vår-
dagarna och San har bara bott i 
det lilla röda huset i värmländ-
ska Segerstad i några veckor.

På uppfarten står hans 45 
år gamla röda Volkswagen  
LT 35 parkerad, en av de första 
med vattenkyld motor. Vanen 
användes under lång tid som 
brandbil av frivilliga brandmän 
i en liten by i Österrike, där San 
köpte den. När han bestämde 
sig för att lämna Holland var sik-
tet inställt på denna typ av bil.

– De har bra rykte och bru-
kar vara välbevarade, förklarar 
han.

Just den här,  som San döpt till 
”Brikkie” (på holländska bety-
der det både tegelsten och un-
gefär skrothög), var dock inte 
i något vidare skick. Det för-
sta San fick göra var att lära sig 
svetsa för att den skulle hålla 
ihop. Sedan satte han in ny in-
redning och solpaneler på ta-
ket.

Med ”Brikkie” reste han se-
dan runt i Europa, innan han 
hamnade i Kiruna och jobba-

de med slädhundar. När han 
träffade en tjej från Karlstad 
gick resan vidare till Värm-
land. Länge bodde han i sin lilla 
brandbil på en camping men så 
vid årsskiftet dök det upp en an-
nons om ett litet rött hus till sa-

lu i Segerstad för en billig pen-
ning…

– Det är mycket att göra med 
huset och tomten. Men samti-
digt ger det energi att förvandla 
det till sitt hem.

Tanken är att leva så självför-

sörjande som möjligt: odla po-
tatis, bönor, zucchini, lök, mo-
rötter och chili. Ta vatten från 
den egna brunnen. Plantera 
fruktträd, bygga ett växthus, ha 
höns och solpaneler. San håller 
även på att ta jägarexamen, till 
viss del för att jaga men fram-
förallt för att lära sig mer om 
ekosystemet och hur allt häng-
er ihop.

– Hör du hur det surrar? Det 
är otroligt mycket humlor och 
fåglar här, det tar jag som ett 
bra tecken. Det ger bra förut-
sättningar för att leva mer själv-
försörjande.

San slår sig ner i en blå 
utestol. Färgen är flagnad – yt-
terligare ett projekt att fixa. Det 
mesta av inredningen är köpt 
begagnad. Han visar en av si-
na viktigaste begagnatfyndade 
prylar, en 3D-skrivare.

– Med den kan jag skriva ut 
delar till verktyg och annat så 
jag slipper åka extra för att kö-
pa.

”Brikkie” använder  San nume-
ra som vardagsbil om han ska 
uträtta ärenden eller åka till 
jobbet, även om han ofta arbe-
tar hemifrån. I Holland drev 
han eget företag som sysslade 
med automatisering, nu använ-
der han sina kunskaper för att 
automatisera ett system för hy-
droponisk odling, det vill säga 
växtodling utan jord, åt ett fö-
retag i Karlstad.

– Jag har testat nio till fem-
jobb men det var inte för mig. 
Jag kan inte förändra den ne-
derländska samhällsstrukturen 
men jag kan åtminstone försö-
ka leva som jag vill.

MARIA HANSEN

San visar var han har tänkt ha odlingar och hönsgård. Där vedskju-
let står ska det bli ett växthus.

Holländaren San Punt flyttade till Sverige i en ombyggd brandbil. I höstas skaffade han hunden Fien och i våras flyttade han slutligen 
in i ett hus, med syfte att leva ett mer självförsörjande liv. FOTO: MARIA HANSEN

	� Freddie är hos farmor och 
farfar i deras  stuga i skogen. 
Plötsligt ser hon stora lågor  
som sprider sig på andra sidan 
sjön. 

”Det brinner!”, ropar Fred-
die.

Freddie och familjen måste 
lämna stugan tills branden är 

under kontroll. Det känns läs-
kigt i magen, tycker Freddie.

Det brinner i skogen är en 
nyutgiven barnbok där läsa-
ren, genom en spännande be-
rättelse, får lära sig varför en 
skog brinner, hur djuren rea-
gerar vid en brand, hur bran-
den släcks och hur man kan 

förbereda sig inför skogs-
brand. 

Målet med boken är att hjäl-
pa föräldrar att öppna upp för 
samtal med barn om kriser på 
ett tillgängligt sätt.

Författaren Emelie de Lan-
cey jobbar som beredskapspla-
nerare på SOS Alarm och fick 

idén till boken 
efter de många 
somrar då 
skogsbränder 
drabbat Sveri-
ge. Det är hen-
nes första bok.

För illustrationerna står 
Edyta Karaban.

Debuterar med barnbok om skogsbränder och krisberedskap

Emelie de Lancey. 
 FOTO: SARA ELISABET LINDSTRÖM
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Den största förändringen 
på drygt 15 år.

Nu har MSB RIB, myndig-
hetens beslutsstöd till 
räddningstjänsten, uppda-
terats efter användarnas 
önskemål. Bland annat ska 
det bli lättare att dela in-
formation i programmet 
Lupp.

– Det blir en anpassning 
till den nya verkligheten, 
säger Maria Ryman Dahl, en 
av projektledarna.
	�MSB RIB kan beskrivas som 

en portal, som ger kommunal 
räddningstjänst stöd hela vä-
gen från planering av framtida 
insatser till att fatta rätt beslut 
när olyckan är framme.

I år är det 30 år sedan den 
första versionen gavs ut, då 
på CD. Jubileet sammanfaller 
med den största förändringen 
på 15 år, där RIB:s huvudpro-
gram har ersatts av tre separa-
ta delar: bibliotek, farliga äm-
nen och beräkningsmoduler.

– Det blir stor skillnad för 
användarna. De som är va-
na att gå in i RIB:s huvudpro-
gram kan inte göra det längre 
utan måste istället installera 
de tre separata delarna, berät-
tar Magnus Levein, projektle-
dare för ersättandet av huvud-
programmet – men tillägger 
att användarna ändå kommer 
känna igen sig och förhopp-
ningsvis tycka att det känns 
både modernare och trevliga-
re.

Fördelarna med  nya MSB RIB 
är flera. Bland annat kommer 
de olika delarna se likadana ut 
oavsett om man kör på web-
ben, installerat i datorn eller i 
mobilen.

Det har blivit lättare att 
komma åt hjälp-texter i delen 
om farliga ämnen, och enklare 
att komma vidare i biblioteket, 
där man bland annat kan hitta 
erfarenhetsrapporter, olycks-
undersökningar och utred-
ningar.

En stor förbättring är att an-
vändaren nu kan uppdatera 
utan att behöva göra en instal-
lation.

– Det kommer förenkla ar-
betet högst avsevärt. Tidiga-
re behövde vi skicka ut ett helt 
installationspaket för RIB hu-
vudprogram med en massa 
tung data. Vill man uppdate-

ra databasen över farliga äm-
nen eller böckerna i bibliote-
ket går det på ett klick nu, sä-
ger Magnus Levein.

Utöver bibliotek,  farliga äm-
nen och beräkningsmodu-
ler finns fler delar i MSB RIB, 
varav den största är Lupp, ett 
program för ledning och upp-
följning av räddningsinsatser.

I Lupp har det tillkommit 
tre nya funktioner, alla krav-
ställda från användarna:
	� Personlig inloggning – ger 

säkerhet och spårbarhet av 
vem som utfört vad.
	�Möjlighet till behörighets-

styrning. Innebär att man kan 
begränsa vem som får göra vad 
och vem som får se vad. In-
loggning för användare i orga-
nisationen förenklas och kan 
skötas automatiskt.
	�Möjlighet att bjuda in ex-

terna användare att köra 
Lupp mot organisationen. 
Med hjälp av behörighets-
styrningen kan man begränsa 

denna delning till en specifik 
insats.

Önskan om att  en organisa-
tion ska kunna dela informa-
tion med externa användare 
väcktes inte minst i samband 
med de stora skogsbränderna 
2018.

– Uppdateringen blir en an-
passning till den nya verklig-
heten – det ska gå lättare att 
dela den information man vill 
dela och samtidigt, när det är 

större system, ska man också 
kunna begränsa så att inte alla 
ser allting, säger Maria Ryman 
Dahl, projektledare för Lupp.

Det har även blivit nya ver-
sioner av delprogrammen 
Karta och Spridning Luft. 
Den enda delen som inte be-
rörs av RIB-uppdateringarna 
är Spridning Mark, en sprid-
ningsmodell för bland annat 
bensin och diesel.

MARIA HANSEN

MSB RIB har anpassats  
till nya verkligheten

Så här hänger delarna i programpaketet MSB RIB ihop.

FAKTA

MSB RIB

Stor skillnad
”De som är vana att 
gå in i RIB:s huvudpro-
gram kan inte göra det 
längre utan måste  
istället installera de 
tre separata delarna.”
Magnus Levein, MSB 

I maj hölls det 50:e general-
direktörsmötet för EU:s ci-
vilskyddssamarbete.

Under mötet diskutera-
des hur Europas motstånds-
kraft kan stärkas, hur EU:s 
civilskydd behöver anpas-
sas för att hantera nutidens 
komplexa kriser och förbere-
delser inför skogsbrandssä-
songen.

	� – Kring samhällets mot-
ståndskraft diskuterade vi 
samarbetet med näringslivet 
och individens beredskap. Vi 
behöver stödja varandra och 
växlar upp samarbetet kring 
farliga ämnen, exempelvis ra-
diologiska och nukleära hot, 
säger MSB:s generaldirektör 
Charlotte Petri Gornitzka.

Hon ledde mötet som hölls 
på Arlanda tillsammans med 
EU-kommissionen. General-
direktörer för de 27 medlems-
länderna och nio övriga stater 
inom civilskyddsmekanismen 
deltog i mötet. De två nyaste 
medlemmarna i mekanismen 
är Albanien (2022) och Ukrai-
na (2023).

– Sverige har sedan början 
av Rysslands invasion i februa-
ri 2022 skickat hjälp till Ukrai-
na genom civilskyddsmekanis-
men. Vi betonade särskilt un-
der mötet att vi kommer fort-
sätta göra det så länge beho-
vet finns, säger Charlotte Petri 
Gornitzka.

General- 
direktörer  
diskuterade 
EU:s mot-
ståndskraft

	� För att stödja lärare i att ar-
beta med viktiga moment i 
kursplanen utifrån temat be-
redskap för kris och krig, har 
MSB tagit fram lärarstödet 
Klara lärare. Det utgår från 
ljuddramat och novellen Klara, 
färdiga som för andra året i rad 
skickas ut till landets 16-åring-
ar i oktober.

– Under förra årets satsning 
för 16-åringar fick vi många 
frågor från skolor som ville ta 
del av novellen och undrade 
om det fanns material för lära-
re och skolor, förklarar Chris-
tin Thörnvall, projektledare på 
enheten för säkerhet i offentlig 
miljö och enskildas beredskap. 

Webbsidan Klara lärare hit-
tas på http://msb.se/klara-la-
rare

Färdigpreppade 
lektionsförslag 
för skolor 	�MSB RIB innehåller databaser som tillsammans ger omfattande 

information om hur en olycka kan hanteras, hur det förebyggande 
arbetet kan planeras och vilka riskerna är när olyckan inträffat.
	� I MSB RIB hittas uppgifter om 5 000 farliga ämnen, ett referens-

bibliotek med fler än 18 000 dokument med mera.
	�MSB RIB kan användas:

– i det förebyggande arbetet, för att planera framtida insatser med 
hjälp av erfarenhet från redan gjorda när olyckan är framme och det 
omgående behövs relevant information både i sambandscentralen 
och på fältet,
– som utbildningsmaterial och grund för övningar och rollspel och
– för att förutse risker, föreslå åtgärder och påverka beslutsfattare.
	�MSB RIB kan köras lokalt på datorn för att garantera en säker till-

gång till materialet men delar hittas även på webben. MSB RIB Far-
liga ämnen och Lupp finns som appar till mobilen.
	� Lupp är ett program för ledning och uppföljning av räddningsin-

satser som hör till RIB-paketet. Det primära syftet är att tillhanda-
hålla ett verktyg för noggrann dokumentation av händelseförloppet 
före, under och efter en räddningsinsats.
	� Grundfunktionerna i Lupp inkluderar dagbok, verksamhets- 

översikt, lägestablå och statustablå. Genom programmet MSB RIB 
Karta kan den pågående verksamheten visualiseras på en karta. 
Man kan även få information från SOS Alarm.
	� Från början stod RIB för Räddningsverkets Informationsbank 

men nu för tiden är RIB bara ett namn. Inte att förväxla med RiB, det 
vill säga Räddningstjänstpersonal i Beredskap.
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I januari 2024 startar Nor-
ge sin tvååriga brandman-
nautbildning. 646 perso-
ner sökte till den första 
terminen.

– Jag är väldigt nöjd 
med intresset, säger Karl 
Erik Arnesen, rektor för 
Brann- og reddningssko-
len.

	�Den svenska utbildning-
en Skydd mot olyckor, SMO, 
startade hösten 2003. Nor-
ge har i många år planerat en 
liknande utbildning. Nu blir 
den av.

Hittills har norska brand-
män först blivit anställda 
av en räddningstjänst, gjort  
aspiranttjänst under två års 
tid och därefter gått en åt-
ta veckors kurs på Brann- og 
reddningsskolen som drivs 
av MSB:s systerorganisation 
DSB, Direktoratet for sam-
funnssikkerhet og beredskap.

När utbildningen  är i full 
gång ska 80 studerande per 
termin antas, men skolan 
har inte hunnit expandera så 
kraftigt som behövs än. Alla 
lärare, övningsfält och un-
dervisningslokaler är inte på 
plats och till den första om-
gången i januari nästa år an-
tas endast 20 elever.

Till starten i januari sök-
te 646 personer. 106 av dem, 
16,4 procent, var kvinnor. 
Bland dem som är yrkesverk-
samma nu är andelen kvin-
nor betydligt lägre, cirka 7 
procent.

Rektor Karl Erik Arnesen 
är nöjd, både med det totala 

antalet sö-
kande och 
med att det 
är så pass 
hög andel 
kvinnor.

– Ett av 
skälen till att 
vi går över 
till den här 
utbildningen är ju att vi vill få 
in mer mångfald, säger Karl 
Erik Arnesen.
	� Varför har det tagit så lång 

tid att komma till skott?
– Det har nog främst varit 

en kamp om var den skulle 
ligga.

Efter många års  politisk 
dragkamp blev svaret slut-
ligen: intill den befintliga 
Brann- og reddningsskolen 
i Tjeldsund, 135 mil norr om 
Oslo. Kritikerna har bland 
annat tvivlat på attraktions-
kraften i det nordliga läget.

– Men det var ju många 
som sökte till utbildningen, 
kommenterar Karl Erik Ar-
nesen.

Nu pågår rekrytering av lä-
rare. Dagens 40 anställda vid 
skolan ska bli 120.

– Intresset är stort där ock-
så. Till en av tjänsterna har 31 
personer sökt, många med 
goda kvalifikationer.

Under maj månad pågick 
fysiska tester av dem som 
sökt utbildningen. I slutet av 
maj blev det klart vilka som 
erbjuds studieplats och i de-
cember 2025 ska den första 
studentkullen vara redo att 
gå ut och söka jobb.

ANNIKA LINDQVIST

Sedan länge används brand-
bevakande flyg för att upp-
täcka och positionera skogs-
bränder.

Som komplement an-
vänds från och med i år även 
satelliter som direkt kan lar-
ma räddningstjänst via SOS 
Alarm.

	� – MSB har tillsammans med 
SMHI, räddningstjänster och 
länsstyrelser utvecklat möjlig-
heten att tidigt upptäcka brän-
der i naturen med hjälp av sa-
telliter. Tillsammans med de 
brandbevakande flygplanen 
hoppas vi att satelliterna hjäl-
per oss upptäcka fler bränder 
tidigt även i år, säger Jenny 
Sander på MSB.

Under 2022 gjordes fram-
gångsrika tester av satellitde-

tektion av skogsbränder men 
då utan direktlarm till SOS 
Alarm. Direktlarmet möjliggör 
nu en ännu snabbare upptäckt 
av bränder.

Bevakning med flygplan och 
satelliter genomförs för att så 
tidigt som möjligt kunna upp-

täcka bränder i skog och mark. 
En tidig upptäckt gör att bran-
den kan släckas innan den 
hunnit växa sig stor, vilket bå-
de räddar egendom och mins-
kar kostnaden för stora rädd-
ningsinsatser.

Satelliter direktlarmar  
SOS Alarm vid skogsbrand

Bevakning med flygplan och satelliter genomförs för att så tidigt som möjligt kunna upptäcka brän-
der i skog och mark.  FOTO: PAVEL KOUBEK

FAKTA

Skogsbrandsbevakning
	� Under 2022 upptäckte flygen för skogsbrandsbevakning i Sveri-

ge 105 bränder i skog och mark. Totalt arbetade dessa flygplan 3 441 
timmar i luften. Det kan jämföras med 2021, då upptäckte flygpla-
nen 74 okontrollerade bränder i skog och mark och sammanlagd flyg-
tid var då 3 450 timmar. Allra flest flygtimmar – och flest upptäck-
ta bränder – loggades i Kalmar län under 2022 där brandrisken var 
mycket stor under större delen av sommaren.
	� Satelliterna upptäckte under 2022 108 okontrollerade bränder, va-

rav 39 i skog och mark. 24% av bränderna i skog och mark detektera-
des före att larm inkom på annat sätt till SOS Alarm.

Hälften av alla orter med 
deltidsbrandmän har svårig-
het att rekrytera.

Samtidigt har antalet 
deltidsbrandmän i landet 
ökat de senaste åren, och 
var 2022 nästan 100 fler än 
2019.

	�Det hela kan tyckas mot-
sägelsefullt. Men Anders Ed- 
stam, enhetschef för inriktning 
av skydd mot olyckor på MSB, 
tror det hänger ihop.

– Min hypotes är att man be-
höver fler brandmän för att 

klara beredskapen. Det är inte 
längre tre eller fyra skiftlag. Nå-
gon kanske har beredskap bara 
på kontorstid, en annan under 
kvällstid. Antalet brandmän i 
beredskap har inte blivit fler, 
säger han och tillägger:

– Det positiva är att det finns 
fler utbildade brandmän, fler 
som kan bidra vid maximala 
belastningar.

Det är i MSB:s årsuppfölj-
ning av kommunernas verk-
samhet enligt lagen om skydd 
mot olyckor som siffrorna pre-
senteras.

2022 fanns det  11 066 deltids-
brandmän i landet, varav 918 
kvinnor. 2019 var siffrorna  
10 699/824. I båda fallen inne-
bär det runt åtta procent 
kvinnliga brandmän.

Antalet anställda heltids-
brandmän i utryckningstjänst 
under 2022 var 4 950. 2019 var 
siffran 4 968. Antalet kvinnor i 
utryckningstjänst har de åren 
ökat från 282 till 345, eller en 
och en halv procentenhet till 
7,0.

– Jämställdheten går lång-
samt. Det är fortfarande en fjär-

dedel av organisationerna som 
inte har en enda kvinna i ut-
ryckningstjänst, säger Anders 
Edstam.

Första hjälpen-insatser  under 
i väntan på ambulans (ivpa) ge-
nomförs fortfarande av många, 
även om siffran sjunkit något. 
139 räddningstjänster bedrev 
ivpa under 2022, tio gjorde det 
inte.

För att stärka den enskildes 
skydd mot bränder gjordes un-
der året 38 042 hembesök. Un-
der 2019 gjordes 41 414 hembe-

sök. Åren däremellan minska-
de aktiviteten kraftigt på grund 
av pandemin. Men generellt är 
siffrorna inom förebyggande 
för dåliga, tycker Anders Ed- 
stam.

– Tillsynen är inte där den 
borde vara. Vi hade hoppats på 
större omfattning av tillsyn av 
den enskilde. Här måste unge-
fär hälften av räddningstjäns-
terna bli bättre för att leva upp 
till de nya föreskrifterna.

PER LARSSON

Fler deltidare behövs för att klara beredskapen

Efter dragkamp  
– dags för norsk 
variant av SMO

Karl Erik 
Arnesen
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ERFARENHETER

1Vägledningen från Energigas 
Sverige är bra, men kan ut-

vecklas inom några områden.

2 MSB:s nationella enheter 
för avfackling behöver ut-

vecklas.

3 Möjlighet att justera vakuum 
på ett kontrollerat sätt bör 

utredas.

4Regelverk för hur transpor-
tenheter ska byggas bör ut-

vecklas.

4

En tankbil lastad med fly-
tande metan var i december 
inblandad i en singelolycka.  

Insatsen blev långvarig 
och flera svåra beslut vänta-
de räddningsledaren.

Olika experter gav olika 
besked, vilket ytterligare 
försvårade beslutsfattan-
det. 

	�Efter flera dagars arbe-
te med allt från utrymning av 
människor, läktra lasten, av-
fackla viss gas och slutligen 
bärga fordonet kunde flertalet 
viktiga lärdomar noteras.

Singelolyckan inträffade  en 
eftermiddag på väg 44 i Skara-
borg. Det var en tankbil lastad 
med farligt gods som gått av vä-
gen, vält och blivit liggande del-
vis uppe på vägbanan. 

När samtal om olyckan kom  
framgick att det var en olycka 
med farligt gods och att vit rök 
syntes från fordonet. 

När räddningstjänsten kom 
till platsen konstaterade man 
att lasten var flytande metan 
(LBG) och att det var misstänkt 
läckage av något. 

Föraren hade själv tagit sig 
ur fordonet, räddningstjänsten   
undersökte om det fanns läcka-
ge samtidigt som människor ut-
rymdes från platsen. 

Utrymningen utökades till 
100 meter runt fordonet, kon-

takter togs med restvärdesle-
dare och aktuellt åkeri. 

Ingen explosiv atmosfär upp-
mättes och bedömningen blev 
att olyckan var statisk. Insat-
sen blev därför defensiv. Möj-
liga åtgärder diskuterades och 
de bedömdes vara läktring el-
ler avfackling av lasten.

Dag ett ankom  bland annat den 
nationella kemenheten och en 
tankbil att överläktra till. 

Arbetet med att söka infor-
mation om hur olyckan bäst 
kunde hanteras fortskred: 
	� hur tankfordonet är konstru-

erat för att kunna lasta en kyl-
kondenserad brandfarlig gas
	� hur övertrycksventiler fung-

erar då fordonet ligger på sidan 
och ventilerna finns i vätskefas
	� var manometrar för tryck 

finns att avläsa på fordonet
	� hur tankens vakuumisole-

ring fungerar
	� hur läktring och avfackling 

kan genomföras på ett säkert 
sätt. 

Den taktiska planen  blev att in-
ledningsvis läktra, därefter av-
fackla och avslutningsvis bärga 
fordonet.

Kontakter togs med ett stort 
antal aktörer och experter. Det 
konstaterades att trycköver-
vakningen var särskilt viktig, då 
trycket efterhand ökar och tids 
nog öppnas övertrycksventiler-

na med gasutsläpp som följd. 
Dessutom måste tryckdif-

ferentieringen mellan skadad 
tank och mottagande tank skil-
ja för att läktring skulle vara 
möjlig. 

Läktringen tog tid då  tryckdif-
ferentieringen mellan fordo-
nen var för låg och endast 1,5 
av totalt 18 ton hade överförts 
framåt kvällen. Avfackling var 
inte möjligt av samma skäl. 

En möjlig väg var att lyfta upp 
fordonet, vilket kräver att en-
dast 9 ton av lasten finns kvar.

Kommande dag lyckades 
man via gasfas från mottagande 
tankfordon påbörja avfackling. 
Avsikten var att hålla så lågt 
tryck som möjligt i olycksfor-
donets tank. 

Olika alternativa vägval  ut-
arbetades: avfackla till tanken 
är tom eller till det återstår 9 
ton och därefter bärga. När to-
talt 7-8 ton läktrats, fanns inte 
längre något flöde mellan for-
donen. 

Diskussioner fördes om att 
punktera vakuumisoleringen i 
den skadade tanken i syfte att 
öka takten på avfacklingen. 

Efter tre expertisutlåtanden, 
där samtliga lämnade olika be-
sked, beslutades att inte punk-
tera isoleringen med hänvis-
ning till osäkerhet kring konse-
kvenserna.

Sista dagen utarbetades en 
plan för bärgning, vilket skulle 
ske i två steg. Inledningsvis få 
bort själva dragbilen i kombi-
nation med vattenbegjutning 
i syfte att förhindra gnistbild-
ning. 

Efter kontakter med tillver-
karen av den skadade tanken, 
gjordes ett större bärgningsar-
bete. I samband med detta öka-
de insatskapaciteten och säker-
heten. 

Bärgningen gick fint, den 
skadade tanken ställdes upp 
och inspektion av skadorna 
gjordes. 

Räddningsinsatsen avsluta-
des, fortsatt läktring bedömdes 
kunna ske på ett säkert sätt av 
inblandade aktörer. 

I den av Rasmus Frid , Rädd-
ningstjänsten Skaraborg, gedi-
get genomförda insatsutvärde-
ringen, fångas flera intressanta 
lärdomar. Bland annat konsta-
teras att det fanns väldigt lite 
erfarenheter kring just denna 
typ av olycka. Men att värdeful-
la vägledningar ändå gick att få 
fram. 

Lärdomarna berör såväl 
dessa vägledningar liksom er-
farenheter kring avfackling, 
möjligheter kring att justera 
vakuumisoleringen samt regel-
verk kring denna typ av trans-
porter. 

I utredningen framgår svå-

righeterna med att göra korrek-
ta riskbedömningar. Bland an-
nat konstateras att öppnings-
trycket för övertrycksventiler-
na missbedömts till 7 bar men i 
praktiken var 3,4 bar. 

Om trycket överstigit 3, 4 bar 
hade det funnits en omedelbar 
risk för att ventilerna hade öpp-
nat.

Det innebar att det varit 
en betydligt högre risk för ett 
okontrollerat gasutsläpp i väts-
kefas, än vad som var känt un-
der insatsen. 

För detaljer rekommenderas 
att läsa aktuell insatsutvärde-
ring, vilken går att ta del av via 
MSB:s webbplats.

MATTIAS SJÖSTRÖM

Farligt gods – svåra beslut

Tankbilen lastad med flytande metan välte på riksväg 44 mellan Grästorp och LidköpIng. Insatsen blev komplicerad och vägen avstängd länge. FOTO: RÄDDNINGSTJÄNSTEN
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Många befäl inom rädd-
ningstjänsten kan vittna om 
svårigheterna att hantera 
vindsbränder. 

Vilken prioritering ska gö-
ras och på vilket sätt ska 
risken för vattenskador vä-
gas mot skador på grund av 
branden? 

	�  Vilken konstruktion vinds-
bjälklaget har kan vara avgö-
rande för vilka beslut som fat-
tas och då behöver bedömning-
en av vilken konstruktion det 
är vara säker. 

Vid branden som artikeln 
handlar om hade även fasad-
konstruktionen stor inverkan 
på brandförloppet. 

I Haninge kommun ställ-
des befälen inför beslut kring 
just detta. I insatsutvärdering-
en lämnas bland annat förslag 
för att stödja befälen i besluts-
processen kring att låta vinden 
brinna av.

Branden inträffade en ef-
termiddag i september. Innan 
räddningstjänsten anlände var 
en cip (civil insatsperson) på 
plats, denne meddelade rädd-
ningscentralen att det brann 
kraftigt och att dörrknackning 
påbörjats. 

Vid framkomst till brand-
platsen konstaterades att stora 
delar av taket och vinden var in-

volverad i branden. Byggnaden 
var uppförd 1971 i tre våningar 
med kallvind och öppen takfot. 

Utrymning av samtliga  lägen-
heter påbörjades strax efter 
att första enheterna anlänt. 
Insatsledaren gjorde en första 
bedömning av byggnaden och 
dess konstruktion. 

Med tanke på byggår och ut-
formning kom man fram till att 
det mest troligt var en betong-
konstruktion i vindsbjälklaget. 

Då fattades beslut att låta 
vinden brinna av för att mini-
mera vattenskador i byggna-
den och lägenheterna. Man be-
slutade också att söka igenom 
och se till att samtliga lägenhe-
ter utrymdes. 

Samtidigt fortsatte under-
sökningen av byggnadens kon-
struktion för att säkerställa att 
den ursprungliga bedömning-
en var korrekt. 

Personalen som var på övers-
ta våningen meddelade att det 
inte fanns något som tydde på 
att det inte skulle vara betong-
konstruktion och taktiken be-
hölls. 

Vid kontroll av intilliggande 
likadan byggnad fick man ock-
så uppfattningen att det var be-
tongkonstruktion. 

En bit in i insatsen såg de 
brandmän som var i lägenhe-

terna på översta planet att det 
började ryka från fönster- och 
dörrkarmar till balkongerna. 

När de rev ner karmarna  såg de 
att det fanns cellplast som iso-
lering i ytterväggen, vilken ock-
så var av betong. 

Detta medförde att arbetet 
på skadeplats till viss del rik-
tades om och att släckning och 
lämpning kring fönster- och 
dörrkarmar påbörjades. 

Friläggning av takkanten 
och överdelen av ytterväggen 
påbörjades också för att man 
skulle komma åt cellplasten i 
fasaden. 

En kranbil larmades ut under 
natten för att assistera med fri-
läggning av delar av taket som 
ej nåddes från räddningstjäns-
tens egna fordon. 

Vid olycksundersökningen  
kunde brandskadad cellplast 
ses vid fönster och balkongdör-
rar på översta planet. En hel del 
vattenskador konstaterades 
också men bedömningen var 
att de uppstått på grund av att 
väderskydd efter branden inte 
kommit på plats snabbt. 

I analysen skriver utredaren 
att beslut om att låta vinden 
brinna av togs tidigt i insatsen 
och att det var tydligt kommu-
nicerat på skadeplatsen. 

Beslutet baserades på be-
dömning av byggnaden och 
tolkningen att det i ett hus från 
1970-talet borde vara betong-
bjälklag ned mot lägenheterna, 
vilket stämde. Under insatsen 
hade befälen fortsatt leta infor-
mation om byggnadens bjälk-
lag och fått bekräftat att det var 
betong, men vidare kontrol-
ler kring fasadkonstruktionen 
gjordes inte. 

Befälen förväntade sig inte  att 
det skulle förekomma cellplast  
i fasaden, vilket påverkade be-
slut om bevakning och förbe-
redande åtgärder för att mins-
ka risk för spridning nedåt i fa-
saden. 

När brandspridningen sked-
de vidtogs konkreta och effek-
tiva insatser för att möta den. 
Beslutet att låta vinden brinna 
av har troligen bidragit till att 
minska vattenskadorna. Det 
är dock svårt att värdera det-
ta samt vilken påverkan släck-
ningen i cellplasten hade, då 
väderskyddet kom på plats så 
sent. 

Utredaren konstaterar att 
det inte bara är vindsbjälkla-
get som måste bedömas utan 
även fasadkonstruktionen inn-
an beslut tas om insatsens in-
riktning.

ANNA ANDERSSON CARLIN

Mattias Sjöström
mattias.sjostrom@msb.se

Anna Andersson Carlin och Mattias Sjöström medverkar 
under Erfarenheter med sammanfattningar av olycksun-
dersökningar inskickade till MSB, samt egna arbeten. 
De tar gärna emot synpunkter och tips. 

Du kan även kontakta MSB på e-post: olycksutredning@
msb.se
Undersökningarna på nätet: www.msb.se/sv/verk-
tyg--tjanster/olycksutredningar-fran-kommuner/ Anna Andersson Carlin

anna.anderssoncarlin@msb.se

KontaktErfarenheter

Cellplast försvårade insats

ERFARENHETER

1Skapa underlag för besluts-
modell vid avbränning av vind. 

2Förtydligande för befäl kring 
användning av UAS.

3Arbetssätt med olika funk-
tionsroller på skadeplats.

4Förtydligande av rutin för 
beställning av externa re-

surser.

4

När karmar revs upptäcktes 
cellplastisolering.

Räddningstjänsten tog beslut att låta vinden brinna av. Senare upptäcktes isolering med cellplast mot fasaden, vilket krävde släckning kring fönster- och dörrkarmar. 
 FOTO: RÄDDNINGSTJÄNSTEN
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Värnamo kommun hoppas 
att stora översvämningar är 
ett minne blott.

Tack vare en egen dator-
modell kan kommunen ligga 
steget före och vidta åtgär-
der i tid.

– Vi vill skicka med att 
det går att arbeta förebyg-
gande, säger Johan Virdung, 
driftchef på ledningsnätet.
	� I början av året drabbades 

stora delar av Jönköpings län 
av översvämningar. Värnamo 
klarade sig dock bra – till skill-
nad mot 2020 när stora delar 
av centrum svämmade över.

– Vi hade högre vattennivå 
nu än 2020, men mycket min-
dre skador i år. Det beror på att 
vi har jobbat förebyggande, sä-
ger Johan Virdung.

Eftersom ån Lagan  rinner rakt 
genom centrum är översväm-
ningar ett återkommande pro-
blem i Värnamo. Förutom att 
vägar och gångvägar blir över-
svämmade, påverkas dagvat-
tennätet och grundvattenni-
vån, vilket trycker upp vattnet 
i källare.

Främst är det vårfloden som 
brukar ställa till det, men 2004 
berodde stora översvämningar 
på en regnig sommar.

– Kommunen har länge haft 
fokus på Lagan, den är väl kar-
terad. Vi har tittat mycket på 
hur man bygger förebyggan-
de för att hantera höga flöden, 
och byggt både permanenta och 
provisoriska vallar, berättar Jo-
han Virdung.

Efter översvämningen 2020 
beslöt man sig för att gå ett 
steg längre. Baserat på MSB:s 
översvämningskarteringar tog 
kommunen, tillsammans med 
konsultbolaget Sweco, fram 
en egen modell; Värnamopor-
talen. Med hjälp av mätningar 
i ån och siffror över vattenflö-
den från SMHI, beräknar och 
visar den med grafik hur vat-
tennivån kan stiga eller sjun-
ka under de kommande sju da-
garna.

Även sjön 
Vidöstern har 
en nivåmät-
ning eftersom 
hög vattenni-
vå där brukar 
betyda att det 
dämmer upp 
fortare i Lagan.

Modellen blev  klar i höstas och 
kunde i vintras börja användas 
skarpt.

– Med hjälp av modellen tit-
tar vi på vilken uppskattad nivå 
det blir inne i Värnamo. Vi för-
söker helt enkelt sia om fram-
tiden, säger Johan Virdung och 
konstaterar att det hittills fun-
kat väldigt bra.

– Modellen hjälper oss att 
agera i förtid och avgöra om vi 
ska ta hjälp av MSB för att bygga 
provisoriska vallar. Det gör att 

vi känner oss tryggare. I vintras 
lånade vi till exempel tusen me-
ter vall av MSB och klarade oss 
utan översvämningar. Vi jobba-
de mycket mer lugnt och meto-
diskt och fick ett bra flöde.

Datormodellen används ock-
så för att bedöma var kommu-
nen ska bygga vallar i framtiden.

– Man kan bygga en vall på ett 
ställe men då trycks vattnet ut 
på ett annat, därför tittar vi på 
vilka synergier det ger när man 
bygger dem. Man kanske mås-
te bygga vallar på två eller tre 
ställen samtidigt.

I våras blev  även en datormo-
dell klar för Forsheda, ett sam-
hälle i Värnamo kommun där 
Storån rinner rakt igenom 
centrum, och som drabbades 
av översvämningar under vin-
tern.

Johan Virdung rekommen-
derar andra kommuner att gö-
ra liknande modeller för att ar-
beta förebyggande.

– Presentationen och prog-
nostänket ihop med det före-
byggande arbetet har jag inte 

sett någon annanstans. Klimat-
förändringarna kommer troli-
gen göra att vi får blötare vint-
rar, så det förebyggande arbetet 
blir allt viktigare.

MARIA HANSEN

Värnamo siar om framtiden
	�Förbereder inför översvämningar med egen modell

Att Lagan svämmar över är ett återkommande problem i Värnamo. Med en ny datormodell hoppas kommunen kunna agera i tid i fort-
sättningen. FOTO: VÄRNAMO KOMMUN

Med hjälp av den här modellen tittar kommunen på vilken upp-
skattad vattennivå det blir inne i Värnamo. 

Johan Virdung

	� 38 procent av företagen an-
ser att deras verksamhet har 
en viktig roll i totalförsvaret. 

Samtidigt anser bara tio 
procent att de har beredskap 
för att klara en påfrestning i 
samhället. Det visar en rap-

port som Combitech sam-
manställt via Demoskop.

Över 500 beslutsfattare i fö-
retag medverkade i undersök-
ningen. Hälften av dem ansåg 
att totalförsvaret är en angelä-
gen fråga, 70 procent vill lära 

sig mer om beredskap och hur 
de kan bidra.

Informations- och cyber-
säkerhet är de frågor som dis-
kuteras mest. Pandemi och 
allvarlig smittspridning är de 
frågor företagen tycker de har 

störst kunskap och beredskap 
att hantera. I övrigt upplever 
nästan fyra av fem en otydlig-
het från regering och myndig-
heter om vad som gäller.

– Resultaten visar att nä-
ringslivet både kan och vill 

bidra – men informationen, 
kunskapen och beredskapen 
behöver tydliggöras och ökas, 
säger Jessica Öberg, vd Com-
bitech.

Få företag har beredskap för samhällskris – men vill lära sig mer
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Räddningstjänsten ryckte 
förra året ut till närmare  
117 000 händelser och upp-
drag.

Vid cirka 29 600 av hän-
delserna, en fjärdedel, var 
det en olycka med någon 
form av skada.

	� 20 600 händelser var olycks-
tillbud. I cirka 44 400 fall kon-
staterade att det inte fanns 
risk för skada, de allra flesta  
(37 000) var automatlarm.

Resterande 22 000 larm var 
kopplade till sjukvård. 13 500 
fall handlade om första hjälpen 
eller sjukvård i väntan på am-
bulans. 8 500 larm kategorise-
ras som andra uppdrag, exem-
pelvis bärhjälp till ambulans el-
ler hjälp till polis.

Trafikolyckor är ett av de 
vanligaste larmen, 2022 ryck-
te räddningstjänsten ut till 

knappt 16 700 olyckor. Det är 
ungefär lika många som 2021 
och 2022, men 15 procent läg-
re än de fyra föregående åren. 
De flesta larmen är till singel- 
olyckor i vägtrafik med framfö-
rallt personbilar.

Antalet byggnadsbränder  är 
relativt stabilt från år till år. 
2022 ryckte räddningstjäns-
ten ut till cirka 10 300 bränder 
och brandtillbud i byggnader.  
Drygt hälften, cirka 5 800, var i 
bostäder.

Drygt 400 hektar produktiv 
skogsmark förstördes i brän-
derna, omfattningen var lik-
nande de två föregående åren. 
Skogsbrandssommaren 2018 
var siffran 21 500.

Närmare 2 800 bränder eller 
brandtillbud var i personbilar 
utomhus, varav nästan 700 be-
dömdes som avsiktliga.

Händelsetyp 2017 2018 2019 2020 2021 2022

Alla inträffade och befarade olyckor 104 886 110 360 103 261 95 037 95 531 94 645

Olyckor och tillbud totalt 59 339 64 338 59 119 54 764 53 331 50 250

Brand eller brandtillbud i byggnad 10 616 11 027 11 124 10 820 10 882 10 341

Brand el brandtillbud annat än byggn 17 119 20 235 15 255 14 644 12 312 13 114

Trafikolycka 20 691 20 391 20 121 16 824 17 917 16 690

Utsläpp farligt ämne/fara för utsläpp 2 914 3 287 3 301 3 313 3 116 2 874

Drunkning eller drunkningstillbud 575 708 603 692 646 414

Nödställd person i andra fall 3 103 3 617 3 753 3 638 3 619 3 260

Nödställt djur 492 657 479 404 444 416

Stormskada 274 502 569 1 057 333 746

Ras eller skred (inkl byggnadsras) 68 107 91 56 67 56

Översvämning av vattendrag 44 57 46 97 76 44

Annan vattenskada 1 233 1 333 1 262 1 075 1 854 1 382

Annan olycka eller tillbud 2 210 2 417 2 515 2 144 2 065 913

Händelser utan risk för skada totalt 45 547 46 022 44 142 40 273 42 200 44 395

Automatlarm utan brandtillbud 37 360 37 680 36 212 32 361 34 492 37 014

Annan händelse utan risk för skada 8 187 8 342 7 930 7 912 7 708 7 381

Räddningstjänstens insatsstatistik 
– inträffade och befarade händelser 2018-2022

Bränder och brandtillbud i bostäder 2022
Slutlig omfattning Flerbo-

stadshus
Rad/par/
kedjehus

Villa Fritidshus Annan 
bostad

Totalt

Brandtillbud utan skada 1 168 124 1 070 60 15 2 437

I det objekt som först antändes 658 116 547 64 30 1 415

I utrymmet där branden startade 611 80 455 32 29 1 207

I flera utrymmen i samma brandcell 156 16 229 37 12 450

I flera brandceller i samma byggnad 64 9 105 19 9 206

I flera byggnader 4 3 42 15 9 73

Totalt 2 661 348 2 448 227 104 5 788

Uppdragstyp Antal

Första hjälpen och sjukvård (IVPA) 13 505

Dörröppning åt ambulans 853

Transport i terräng till ambulans 434

Annan bärhjälp till ambulans 1 723

Annan hjälp till ambulans 542

Hjälp till polis 298

Säkerställa alarmering vid telefonavbrott 1

Övrigt uppdrag 4 651

Totalt 22 007

Första hjälpen och sjukvård 2022

Skador vid vart fjärde larm

Säkerhet mot våld på skolor
Hur agerar man vid en vålds- 
attack på skolan?

Fly, skydda, larma är sva-
ret.

En ny vägledning ger råd 
som riktar sig till framförallt 
skolpersonal.

	� – Vägledningen är skriven 
utifrån den riskbild som finns. 
Samtidigt är det minimal risk 
för en enskild skola att råka ut 
för det här, säger Jonas Eriks-
son, verksamhetsansvarig för 
säkerhet i offentlig miljö på 
MSB.

Förra året dödades två lärare 
på en skola i Malmö, 2015 sked-
de skoldådet i Trollhättan där 
fyra personer, inklusive angri-
paren, miste livet. 

Våldsattacker med någon 
form av vapen har skett ett dus-
sintal gånger i Sverige.

– Men händelserna i Sverige 
har aldrig klassats som terro-

rism, därför pratar vi om vålds-
handlingar med stora konse-
kvenser, säger Jonas Eriksson.

Huvudsyftet med  vägledning-
en, som heter just Våldshand-
lingar med stora konsekvenser 
i skolan, är att öka säkerhet och 
skydd i skolor. 

Det görs genom ökad kun-
skap hos personal och äldre 
elever. Och det handlar om så-
väl före som under och efter en 
attack.

– Förebyggande innebär att 
man ska försöka arbeta med 
att människor inte blir radika-
liserade, uppfatta riskbeteen-
den med mera. Det som skiljer 
skolan mot alla andra miljöer 
är att det i regel är en elev eller 
tidigare elev på skolan som är 
våldsverkaren.

För alla som riskerar  bli utsat-
ta för våld handlar det om kun-

skap kring fly, skydda och lar-
ma.

– Antingen ska du utrym-
ma, kan du inte det ska du låsa 
in dig. Och larma. Egentligen 
inget mer. Det är inte så kom-
plicerat. 

– Skydds- och säkerhets-  
aspekterna handlar om att sko-
lan ska understödja det här be-
teendet. Det ska vara möjligt att 
fly, att skolpersonal och elever 
vet vad man ska göra. Kan man 

inte fly ska man söka skydd och 
veta hur man ska tänka då. 

Förutom att skolledning , lära-
re och säkerhetssamordnare 
förväntas ta del av vägledning-
en behöver det också övas med 
elever på högstadiet och gym-
nasiet.

– Skolorna övar brandskydd 
och vi tror det är lämpligt att 
man petar in den här biten i det 
sammanhanget. Övar man ut-
rymning för brand, kan man 
även diskutera utrymning vid 
våldsattack. Skillnaden är att 
man inte ska till en uppsam-
lingsplats utan helt enkelt fly.

– Har man ett gott arbete  med 
säkerhet i allmänhet, det är 
ordning och reda i lokalerna 
och man har ett bra förebyg-
gande arbete mot brand; då har 
man ganska bra utgångsläge att 
ta in även de här perspektiven. 

Det behöver inte vara så dra-
matiskt, säger Jonas Eriksson.

Vägledningen publicerades 
8 juni och är framtagen i sam-
arbete mellan Polisen, Center 
mot våldsbejakande extremism 
och MSB. Vägledningen kom-
mer att spridas i olika kanaler 
och kompletteras med tre fil-
mer på Youtube.

PER LARSSON

	�Vägledning ger råd till skolpersonal
Alternativen
”Antingen ska du ut-
rymma, kan du inte 
det ska du låsa in dig. 
Och larma. Egentligen 
inget mer. Det är inte 
så komplicerat. ”
Jonas Eriksson, MSB
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Dricksvatten är vårt viktigaste 
livsmedel och en robust dricksvat-
tenförsörjning avgörande för ett 
starkt civilt försvar.

	�Nu har Livsmedelsverket tagit 
fram en handbok som stöd för Sveri-
ges VA-huvudmän, för att hela landet 
ska få rent dricksvatten även vid kris 
och krig.

– Det är ett stort och viktigt jobb som 
dricksvattenproducenterna behöver 

göra, utifrån varje organisations för-
utsättningar. Det kräver både tid och 
resurser men vi hoppas att handboken 
ska underlätta arbetet, säger Andreas 
Hagelin, beredskapshandläggare och 
projektledare på Livsmedelsverket.

Handboken beskriver vad VA-hu-
vudmännen ska utgå ifrån i sin plane-
ring. I boken finns också information 
om hur hotbilden inom dricksvatten-
området ser ut, hur en kris- och krigs- 
organisation kan skapas, lite om in-

formationssäkerhet och kriskommu-
nikation. Det finns även mallar och 
checklistor.

I samband med att handboken 
publicerades i våras startade Livs-
medelsverket även en utbildnings-
turné där dricksvattenproducenter 
och beslutsfattare kan inspireras att 
gå från ord till handling på lokal nivå.

Handboken har finansierats av 
medel från så kallade 2:4-anslag via 
MSB.

En robust dricksvattenförsörjning är avgöran-
de för ett starkt civilt försvar. FOTO: PER LARSSON

Annonsera i Tjugofyra7
Ska ni rekrytera personal inom området samhällsskydd och 
beredskap? Då är Tjugofyra7 rätt tidning att annonsera i.

Nästa nummer: Nr 59 kommer ut 3 oktober.
Annonsbeställning: förhandsbokning senast 14 september, fär-
digt manus senast 21 september.
Kontakt: ring eller e-posta redaktionen (se sid 2), i första hand 
Per Larsson.

FAKTA OM ANNONSERING
Pris: 20 kronor per spaltmillimeter.
Priset multiplicerar du fram enligt följande: antal spalter x höjd i 
millimeter x 20 kronor.
Spaltbredder: 1 spalt 42 mm; 2 spalter 88 mm;  
3 spalter 135 mm; 4 spalter 181 mm; 5 spalter 227 mm. 
Max höjd är 292 mm.

Handbok för rent vatten vid kris och krig

	� Tjugofyra7 är en gratistidning som alla 
intresserade kan prenumerera på.

Vill du ha en egen tidning hem i brevlå-
dan, eller kanske till jobbet? 

Det går också att e-prenumerera och 

få en pdf av tidningen.
Beställning av prenumeration görs 

enklast under fliken prenumerera på vår 
webbsida, www.tjugofyra7.se

Adressändring
Har du flyttat och behöver adressänd-

ra, det går också att göra under samma 
flik på webbsidan.

Ange då också din gamla adress så vi 

kan hitta dig i prenumerationsregistret.
Ett alternativ för både prenumeration 

och adressändring är att skicka e-post 
till redaktionen@tjugofyra7.se

PRENUMERATIONTidningen  är gratis!

FRÅGOR TILL…

…Fredric Jonsson, bered-
skapsdirektör som lämnar 
Länsstyrelsen i Jönköping 
för en ny tjänst inom Polisen 
och Nationellt forensiskt 
centrum, NFC.

1Vad ska du göra?
– Det handlar om att utveck-

la området brand- och explo-
sionsutredningar och att vara 
behjälplig vid utredningar i hela 
landet på begäran av förunder-
sökningsledare, kriminaltekniker 
och åklagare. Det kommer att bli 
mycket resande. 

2Du lämnar beredskapsar-
betet i den kanske mest 

dramatiska perioden under år-
tionden?
– Jag har ju min bakgrund inom 
brandområdet och har länge ar-
betat åt polisen som konsult. 
Efter sex år med pandemi, torr-
somrar och utveckling av total-
försvaret kom möjligheten att få 

fokusera på detta på heltid och 
att dessutom bevaka den inter-
nationella utvecklingen och om-
sätta den i utbildningar och ruti-
ner. Ett drömjobb kan man säga.

3Hur ser utvecklingen ut in-
om området?

– Det blir fler och fler grova brott 
med bränder och explosioner 
inblandade, mitt arbete blir en 
del av rättsprocessen för att kla-
ra upp fler av dem. Det hand-
lar bland annat om att jag som 
brandingenjör och mina kolle-
gor i gruppen ska biträda i ären-
den för att tolka brandbild och 
tidsförlopp. Vi ska utveckla pro-
cessen mellan förundersök-
ningen och det  kriminaltekniska 
och exempelvis granska hur väl 
en misstänkts utsago stämmer 
med de tekniska bevisen. Bland 
uppgifterna finns även att ut-
veckla de sakkunnigutlåtanden 
som räddningstjänsterna of-
ta skriver till polis och åklagare i 
samband med brottsmisstanke.

4Vad ser du mest fram 
emot i det nya jobbet?

– Att få arbeta med alla duktiga 
nya kollegor och att odla de in-
ternationella nätverk jag har se-
dan tidigare.

 

4
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Välkommen att tycka till!
	� Alla är lika välkomna att del-

ta i debatten.
Det går bra att skriva under 

signatur, men vi behöver dina 
uppgifter för att vid behov kun-
na ta kontakt. Anonymiteten 
är grundlagsskyddad och upp-

gifterna stannar inom redak-
tionen.
E-post: redaktionen@tjugo-
fyra7.se
Postadress: Min Åsikt, Tjugo-
fyra7, 651 81 Karlstad.

CIVILT FÖRSVAR

MSB lämnade den 1 mars 
två rapporter till reger-

ingen. 
Det ena uppdraget handlar 

om att beskriva hur räddnings-
tjänsten behöver vara utfor-
mad för att hantera de utma-
ningar ett krig på svensk mark 
skulle kunna innebära. Det an-
dra uppdraget rör aktivering av 
civilplikt för personalförstärk-
ning av kommunal räddnings-
tjänst.

Av rapporterna framgår att 
den kommunala räddnings-
tjänsten behöver förstärkas 
under höjd beredskap med oli-
ka former av pliktpersonal. I 
Sverige gäller totalförsvars-
plikt för alla som bor här och är 
mellan 16 och 70 år.

En grupp som inte direkt 
 nämns i rapporterna gäller de 
tjejer och killar som är ung-
domsbrandmän och som finns 
vid flera räddningstjänster i 
dag. Redan på 1920-talet för-
stärktes vissa borgarbrandkå-
rer med pojkbrandkårer.

I början på 1990-talet gjor-
des en statlig frivilligutred-
ning.  I anslutning till utred-
ningen genomfördes ett mö-
te på räddningsskolan i Ro-
sersberg med Räddningsver-
kets generaldirektör Lennart 
Myhlback, Brandförsvarsför-
eningens vd Lars-Erik Jern-

berg samt företrädare för Ci-
vilförsvarsförbundet och För-
bundet Sveriges ungdoms-
brandkårer. 

Vid mötet diskuterades 
bland annat hur ungdoms-
brandkårens ungdomar skulle 
kunna vara en resurs i samhäl-
let men också inom totalför-
svaret med stöd av plikt. 

Eftersom det säkerhetspoli-
tiska läget förbättrades under 
mitten av 1990-talet blev det 
aldrig aktuellt att genomföra 
tankarna om plikt i denna del.

I dag finns  ungdomsbrand-
kårer på flera platser i landet. 
Alla dessa ungdomar som va-
rit med i en ungdomsbrand-
kår har fått en bra utbildning 
och är riskmedvetna och har 
en nära kontakt med sin lokala 
räddningskår. 

En del ungdomar fortsätter 
inom räddningstjänsten när de 
blir äldre, andra fortsätter in-
om andra yrken. De sistnämn-
da som kanske inte har någon 
annan krigsplacering skulle 
kunna vara möjliga att placera 

med civilplikt lokalt för att för-
stärka räddningstjänsten un-
der höjd beredskap.

Med tanke på dagens  allvarli-
ga säkerhetspolitiska situation 
och behovet av att kunna för-
stärka den lokala räddnings-
tjänsten vid krigsfara och krig 
rekommenderar jag alla rädd-
ningstjänster i landet att starta 
en ungdomsbrandkår. 

Då får ni riskmedvetna ung-
domar och efter deltagande i 
ungdomsbrandkåren en resurs 
som också kan bidra till en för-
stärkning under höjd bered-
skap.

Förbundet Sveriges ung-
domsbrand-
kårer bildad-
es i maj 1989 
på initiativ 
av Svenska 
Brandför-
svarsfören-
ingen.

Ungdomsbrandmän resurs 
även i det civila försvaret

Lilly Beckman och Melwin Jönsson vid ungdomsbrandkåren i Laholm  under en kall rökövning.
 FOTO: STEFAN AGNESSON 

KJELL DYBERG-EK
fd förbundsordförande / fd räddnings-

chef och civilförsvarschef

LÖSNING TJUGOFYRAX

	�MSB:s och kommunernas 
informationssatsning Kris-
beredskapsveckan, som an-
ordnats sedan 2017,  byter i år 
namn till Beredskapsveckan.

Anledningen är att namnet 
ska ge rätt association då Sve-
riges beredskap ska  omfatta 
fredstida allvarliga olyckor 
och kriser men även krig.

– MSB tycker att namnby-
tet är väl motiverat med an-
ledning av Sveriges återupp-

byggnad av totalförsvaret och 
det försämrade säkerhets-
politiska läget. Men ingen 
akut händelse har föranlett 
namnbytet, påpekar MSB:s 
Christina Andersson, sam-
ordningsansvarig för Bered-
skapsveckan.

Som Tjugofyra7 tidigare 
berättat är årets tema öva. 
Beredskapsveckan äger rum 
25 september -1 oktober.

Krisberedskapsveckan  
blir Beredskapsveckan

	� Första måndagen i juni 
hördes ”Hesa Fredrik” på fler 
platser än brukligt.

Ljudsändare som varit av-
aktiverade har väckts till liv 
igen.

MSB har uppdrag från re-
geringen att återaktivera be-
fintliga ljudsändare som inte 
använts på några decennier. 
Det handlar om närmare 600 

stycken i 75 kommuner och 
berör kommuner som redan  
i dag har ljudsändare. 

Återaktiveringen är en del i 
att förstärka det civila försva-
ret och öka möjligheten att 
varna allmänheten. I dags-
läget finns 4 200 aktiva ljud- 
sändare fördelade i 234 av 
landets kommuner.

Fler ”Hesa Fredrik” i bruk

	�Den andra sökomgången 
för bidrag till förebyggande 
åtgärder mot naturolyckor 
har öppnats hos MSB.

1 juni till 1 september har 
kommuner möjlighet att 
skicka in ansökan. Årets an-
slag för statsbidraget är drygt 

500 miljoner kronor.
Bidrag kan lämnas till fy-

siska, varaktiga åtgärder som 
skyddar människors liv och 
hälsa, miljö och samhällsvik-
tig verksamhet.

Första ansökningsperio-
den var 9 januari till 1 mars.

Bidrag mot naturolyckor kan sökas

	� Broschyren ”Om krisen 
eller kriget kommer” blev 
uppmärksammad för fem år 
sedan.

MSB välkomnar lokala va-

rianter och har därför tagit 
fram råd till de kommuner 
och länsstyrelser som plane-
rar att ta fram egna broschy-
rer. Råden finns på msb.se.

Råd för egen kris-broschyr
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Grannarna på Johannesvä-
gen i Huskvarna tog ett eget 
initiativ för att öka trygg-
heten i området – och upp-
slutningen blev större än 
väntat.

	� – Det är min höga ålder som 
är förklaringen till initiativet, 
säger Niclas Granstrand och 
får grannarna på Egnahem i 
Huskvarna att brista ut i skratt. 

Det är ett entusiastiskt gäng 
som samlats vid entrén till den 
vita villan där Niclas och Maria 
Lundblad bor, och där ett grönt 
värmeskåp med en hjärtstarta-
re sitter monterat på den put-
sade väggen sedan tidigare i 
våras.

– Vi har en hjärtstartare 
på jobbet och här var det då-
ligt med tillgängligheten så jag 
tänkte att ”vad fasiken, det är 
en bra grej – vi delar väl på en 
då!”.

Niclas fick med  sig grannarna 
på initiativet. Exempelvis Karl 
Sandström som är nyinflyttad 
och fick en lapp i brevlådan.

 – Det är vi med på, sa jag, be-
rättar Karl Sandström. 

Och fler hakade på. Niclas, 
som räknat med sex, sju intres-
serade hade plötsligt ett tjugo-
tal grannar som ville vara med 
på satsningen. Och eftersom 
den hjärtstartare han hittat på 
nätet kostade drygt 20 500 kro-
nor inklusive värmeskåpet för 
utomhusplacering året runt, 
blev investeringen cirka tu-
senlappen för vart och ett av de 
medverkande hushållen.

– En billig livförsäkring, 
menar Niclas som förstås haft 
bra uppbackning av Maria – 
sjuksköterska på ambulansen 
i Vaggeryd.

– Man ska helst ha en hjärt-
startare på plats inom fem mi-
nuter vid ett hjärtstopp och det 
är ju svårt för oss inom ambu-
lansen att hinna, förklarar hon.

Apparaten på  Johannesvä-
gen är nu registrerad så att 
SMS-livräddare (vilket både 

hon och Niclas är) kan få infor-
mation om var den finns. Maria 
kommer också att hålla i en ut-
bildning bland grannarna för 
att öka tryggheten i kvarteret 
ytterligare. Och redan har den 
mentala beredskapen skärpts, 
förstår man när Robert Sten-
vall berättar hur man tar sig till 
hjärtstartaren från hans och 
Martinas hem.

– Vi har pratat ihop oss någ-
ra stycken, och det finns en li-
ten väg i vår trädgård som gör 
att vi kan vara här på tio sekun-
der, berättar han och skojar li-
te om att de kanske skulle prov-
springa som ett fredagsnöje.

Hjärtstartargänget  har också 
en messenger-grupp där man 
kan slå larm om det skulle be-
hövas och man exempelvis inte 
kan springa iväg och hämta ut-
rustningen själv.

”Fungerar det om den står på 
ljudlöst, det borde man testa”, 
säger någon.

–Det ska vara så enkelt som 
möjligt, menar Niclas. Utrust-
ningen är självinstruerande, 

alla har tillgång till den och 
vi vet vilka vi är om det skulle 
knipa.

Och stämningen på Johan-
nesvägen har nog blivit lite ex-
tra hjärtlig i och med den ge-
mensamma investeringen. 
Grannarna tycks ha kommit li-
te närmare varandra, och sam-
verkan kan få spridningseffekt, 
tror Göran Boström.

–Kan man träffas så här kan 
man träffas även i andra sam-
manhang, man vet lite mer om 
sina grannar och har viss koll.

Niclas och Maria  är bekväma 
med att vara värdar för gran-
narnas ”livlina”, och att det kan 
börja pipa när locket till värme-
skåpet rycks upp, vilken natt 
som helst.

Den enda driftkostnaden i 
satsningen är elen, som Niclas 
står för, säger han och skrattar.

– Det får du väl skramla till, 
föreslår grannen Göran.

– Det löser sig nog med det, 
svarar Niclas – hjärtligt.

JOHAN WANGSTRÖM

Startat hjärtlig gemenskap

Hjärtstartaren kostade drygt 20 500 kronor, vilket blev cirka en 
tusenlapp per hushåll.   FOTO: ANNA HÅLLAMS

Några av grannarna som 
gått ihop och köpt en 
hjärtstartare. Från vän-
ster: Niclas Granstrand 
med hunden Doris, Mar-
tina Stenvall, Göran Bo-
ström med hunden Fen-
ris, Robert Stenvall, Maria 
Lundblad och Karl Sand-
ström. FOTO: ANNA HÅLLAMS
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